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دلایل ناکارامدی احزاب در ایران
محمدمهدی مظاهری

تاریــخ فعالیت های احزاب و پدیده تحزب در ایران، به خوبی نشــان مــی دهد که این پدیده مهم 
سیاسی نه در تاریخ معاصر ایران و نه حتی در دوره کنونی موفقیت چندانی در اجرایی کردن اهداف 
و کارکردهای خود نداشته است.در متون و پژوهشهای سیاسی، نخبگان علمی و سیاسی تحلیلهای 
متفاوتی در این زمینه ارائه داده و  دلایل متعدد تاریخی، فرهنگی، سیاســی و اجتماعی برای این 
ناکارآمدی برشمرده اند.یکی از تأثیر گذارترین این عوامل، بدبینی و ناآگاهی عمومی نسبت به جایگاه 
احزاب بوده است.  بر خلاف روند تشکیل حزب در غرب که در آن احزاب سیاسی متکی به طبقات 
اجتماعی بودند و هر یک طبقه ای خاص) همچون ثروتمندان زمیندار و فئودال یا طبقۀ بورژوازی 
صنعتی و تجاری، روشنفکران و ...( را نمایندگی می کردند، در ایران احزاب سیاسی کمتر به طبقات 
اجتماعی جامعه وابسته بودند و اساس رقابت حزبی آنها ایدئولوژیک بوده است. ضمن اینکه شکل 
گیری این احزاب در دوره قاجار، در پی آشنایی برخی رجال سیاسی و روشنفکران با فرهنگ، تمدن 
و دموکراسی غربی صورت گرفت و این در حالی بود که جامعه ایرانی هنوز با مقتضیات، کارکردها و 
دلایل اهمیت احزاب آشنا نبود.به این ترتیب احزاب ایران از زمان شکل گیری تاکنون با این چالش 
اساســی مواجه بودند که پیوندهای واقعی با مردم و مطالبات آنها نداشتند و از بطن مردم نجوشیده 
بودند. از این روجامعه ایرانی هیچگاه نتوانســت به این پدیده وارداتی و ناملموس اعتماد و با آن به 
صورت کامل همراهی کند.از این رو می توان گفت با توجه به وارداتی بودن پدیده حزب و ادبیات 
سیاسی مربوط به آن، نه تنها عامه مردم نسبت به جایگاه احزاب و گروه های سیاسی در سامان دهی 
ســاختار سیاسی کشور بی اطلاع بودند، بلکه حتی بسیاری از تحصیل کردگان و آگاهان سیاسی نیز 
نســبت به تأثیر آنها در ترقی کشور تردید داشــته اند و رویکردها و برنامه های شخصی را ترجیح 
مــی دادند. این بی اطلاعی و تردیدها هنوز هم در بخش هایی از جامعه وجود دارد و در حال حاضر 
نیز بخشــی از بدبینی ها و ذهنیت های نامطلوب نسبت به احزاب سیاسی، از همین بی اطلاعی ها و 
تردیدها ناشی می شود. از دلایل مهم دیگر برای بدبینی  و عدم اعتماد عموم مردم نسبت به احزاب، 
می توان به فقدان همســویی عملکرد آنها با باورها، ســنتها و اعتقادات عمومی و مذهبی مردم، 
مشخص شدن وابستگی برخی از آنها به قدرتهای بیگانه، دولتی و غیر مستقل بودن احزاب و وجود 
بی صداقتی و شعارزدگی این تشکل ها در طی تاریخ ایران اشاره کرد. بدین ترتیب به نظر می رسد 
راه خارج کردن احزاب از وضعیت رکود و انفعال کنونی و افزایش مقبولیت و کارامدی آنها، بر طرف 
کردن و اصلاح همین پیش زمینه ها و دلایل عدم اعتماد جامعه و نخبگان به این نهادهای سیاسی 
اســت. یکی از این راهکارها افزایش معلومات و بالا بردن سطح آگاهی عموم مردم نسبت به این 
نهادهای سیاسی است. راهکار دیگر نیز مستقل شدن احزاب، قرار گرفتن آنها در جبهه مردم و منافع 
ملی، احترام آنها به باورها، اعتقادات و سنتهای مورد قبول جامعه در کنار تلاش برای فرهنگ سازی 
و رفع چالشهای فکری و فرهنگی حاکم بر آن است. پرهیز از طرح شعارها و وعده های غیر عملیاتی 
در زمان انتخابات و ارائه برنامه های واقع بینانه نیز از دیگر عوامل مهمی است که می تواند اعتبار 

احزاب را در سطح جامعه افزایش داده و سبب همراهی و اعتماد هر چه بیشتر جامعه به آنها شود.
* دبیرکل کمیته ملی اسکان بشر ایران

صبح امروز از جلسه بررسی کلیات صلاحیت وزرای پیشنهادی گزارش می دهد؛

تقابل آرام موافقین و مخالفین
جلســه علنی مجلس شورای اسلامی صبح روزگذشته جهت بررسی 
صلاحیت وزرای پیشــنهادی دولت ســیزدهم به ریاست محمد باقر 

قالیباف و با حضور سید ابراهیم رئیسی رییس جمهور برگزار شد.
قالیباف: حواشی کمترین تأثیر را در نظر نمایندگان نسبت به 

وزرای پیشنهادی می گذارد
رئیس مجلس شــورای اسلامی پیش از ســخنان رئیس جمهور در 
جلســه رأی اعتماد به وزرای پیشنهادی در نطق میان دستور گفت: 
یکایک وزرای پیشــنهادی در همه کمیسیون ها مجلس حضور پیدا 
کردند و طی بیش از ۲۷0 جلسه در کمیسیون ها به صورت فشرده، با 

انتظارات نمایندگان آشنا شدند.
جلسات بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی در دو شیفت برگزار 

می شود
ســپس نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی صبح روز 
)شــنبه( با برگزاری جلســات علنی مجلس به صورت دو شیفت در 

روزهای بررسی صلاحیت وزرای پیشنهادی موافقت کردند.
رییس جمهور: سعی کردیم شایستگان را معرفی کنیم

پس از آن حجت الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی برای دفاع 
از کابینه پیشــنهادی خود گفت: می دانیــم فرصت خدمت کوتاه و 
مشــکلات مردم بســیارند. اکنون نوبت حرکت جهادی و مردمی با 

استفاده از نظرات نخبگانی و مشارکت مردمی است.
پس از ســخنان رییس جمهور ۴ مخالف و ۴ موافق به اظهار نظر در 

زمینه کلیات کابینه معرفی شده پرداختند.
حسین زاده بحرینی: توقع ما ارائه برنامه جامع و منسجم از 

سوی دولت بود
حجت الاسلام محمدحسین حسین زاده بحرینی نماینده مردم مشهد 
در مجلس در جلســه علنی صبح روزگذشته به عنوان اولین مخالف 
کلیات برنامه پیشــنهادی دولت ســیزدهم گفت: آنچه از دولت توقع 
داشــتیم یک برنامه جامع و منســجم بود که هر یک از وزرا اجرای 
بخشی از آن را برعهده بگیرد. ما امروز مسائل مهمی در کشور داریم 
که فراوزارتخانه ای می باشد، اما در برنامه وزرای پیشنهادی نیز دیده 
نشــده است، چرا که به حوزه کاری وزرا باز نمی گردد. اما مسائل روز 

کشور است.
حسینی: رای بالا به کابینه رئیسی یعنی قدرت و نشانه اقتدار 

این نظام
سید کریم حسینی نماینده مردم اهواز، باوی و حمیدیه در جلسه علنی 
مجلس به عنوان موافق کلیات برنامه پیشــنهادی دولت ســیزدهم 
گفت: رای بالا به کابینه رئیسی یعنی قدرت و نشانه اقتدار این نظام.

نوروزی: وزرای پیشنهادی در رابطه با مبارزه با فساد چقدر 
می خواهند کار کنند؟

حسن نوروزی نایب رییس کمیسیون قضایی مجلس شورای اسلامی 
به عنوان  مخالف کابینه دولت ســیزدهم گفت: وزرای پیشنهادی در 
رابطه با مبارزه با فســاد چقدر می خواهند کار کنند؟ آیا بناست بانک 
اســلامی و بدون ربا داشته باشیم یا همچنان وضعیت کنونی را ادامه 

می دهند؟
فاضلی: کل کابینه دولت برای حل مشکل کرونا وارد میدان شود

ملک فاضلی نماینده سراوان به عنوان مخالف برنامه پیشنهادی دولت 
سیزدهم در جلســه علنی با اشاره به مشکلات جامعه اظهار کرد: در 
حال حاضر اولین مشکل جامعه بیماری کروناست که رفع آن محدود 
به وزارت بهداشت نیست و باید کل کابینه در خدمت آن باشند. همان 
طور که مقام معظم رهبری تاکید داشتند باید واکسیناسیون شرط اول 

قرار گیرد و برنامه ریزی های لازم صورت گیرد.

مولوی: تقویت معیشت مردم و سرمایه اجتماعی سرلوحه کابینه 
رئیسی خواهد بود

سید محمد مولوی نماینده مردم آبادان به عنوان موافق  کابینه دولت 
ســیزدهم و در مخالفت با ادعای یک نماینــده مبنی بر نبود برنامه 
مدون وزرا در دولت ســیزدهم گفت: اگر دقت می کردید و برنامه ها 
را با دقت می خواندید، متوجه می شــدید. ما در چند ســال گذشته در 
زمینه ســرمایه اجتماعی آســیب دیده ایم. همه تلاش دولت رئیسی 

احیاء سرمایه اجتماعی خواهد بود.
بابایی کارنامی: با چه برنامه ای می خواهید تورم بالای ۴5 درصد 

را کنترل کنید؟
علی بابایی کارنامی نماینده مردم ســاری بــه عنوان مخالف کلیات 
برنامه پیشــنهادی دولت سیزدهم بیان کرد: مخالفتم با برنامه شما از 
باب این اســت که مشکلات مردم دنبال شود وگرنه همانطور که در 
انتخابات ارادت خود به شــما را اثبات کردم همچنان به شما و روحیه 
شــما اعتقاد دارم. امروز نگرانی مردم از باب گرانی است، مردم از ما 
می پرســند که تورم بالای ۴5 درصد کِی و براســاس چه مدلی قرار 

است مهار شود؟
سلیمی: با اصول و خط مشی کلی کابینه رئیسی موافق هستم

حجت الاسلام علیرضا سلیمی نماینده مردم محلات در جلسه علنی 
روز شــنبه مجلس به عنوان موافق کلیات برنامه پیشــنهادی دولت 
سیزدهم گفت: شرایط کشور شرایطی نیست که معطل بمانیم و باید 
با ســرعت عمل کنیم، البته توجه به سرعت به این معنا نیست دقت 
به حاشیه برود، مجلس رویکرد نظارتی خود را دارد. آقای رییسی هم 
اشاره کردند که اگر وزرا لحظه ای از برنامه ها و اصول کلی حاکم بر 

رویکرد دولت تخطی کنند، تعارف نداریم.
ایزدپناه: امروز همه باید در جهت رفع مشکلات اساسی کشور 

گام بردارند
عبدالله ایزدپناه در جلســه علنی صبح روزگذشــته )شــنبه( مجلس 
شــورای اســلامی به عنوان موافق کلیات برنامه پیشنهادی دولت 
ســیزدهم گفت: امروز در چنین شرایط ســخت و دشواری باید آحاد 
ملت، نخبگان جامعه و مجلس انقلابی همدل و همراه در جهت رفع 

مشکلات اساسی کشور و تحقق شعار ایران قوی گام بردارند.
پس از آن مجلس شــورای اســلامی جهت رعایــت پروتکل های 

بهداشتی وارد تنفس نیم ساعته شد.
مخالفت صریح رئیس فراکسیون اهل سنت مجلس با کابینه 

دولت سیزدهم
جلال محمودزاده رئیس فراکســیون اهل ســنت مجلس یازدهم به 
عنوان مخالف صریح کابینه دولت ســیزدهم خطاب به رئیسی اظهار 
کرد: چه کســی در لیســت فعلی وزراء از جناح های مخالف است که 
بگوییــم فراجناحی انتخاب کردید؟ با ایــن تیم اقتصادی که فقط از 
دوستان نزدیک خود انتخاب کرده اید، نمی توانید به جنگ مشکلات 

اقتصادی بروید.
سیاهکلی: روحیه انقلابی، جهادی و مبارزه با فساد در کابینه 

پیشنهادی دیده می شود
لطف الله ســیاهکلی نماینده مردم قزوین به عنوان موافق کلیات برنامه 
پیشنهادی دولت سیزدهم بیان کرد: در برنامه های رئیس جمهور نکات 
مهمی وجود دارد که بنده به برخی از آن ها می پردازم. در کنار مشکلات 
معیشتی مردم، برقراری عدالت و مبارزه با فساد جزو خواسته های اصلی 

آنان است که در برنامه رئیس جمهور با کیفیت بالا وجود دارد.
انتقاد محمدیاری از استفاده نشدن از ظرفیت بانوان در کابینه

حســن محمدیاری نماینده توالش و رضوانشــهر به عنوان مخالف 
برنامه پیشــنهادی دولت سیزدهم از استفاده نشدن از ظرفیت بانوان 
در کابینــه انتقاد کــرد و گفت که بانوان بخش زیــادی از جامعه را 
تشکیل می دهند و در کابینه دولت سیزدهم به آنها توجه نشده است.

سعیدی: نبود زنان در کابینه رئیسی تاسف بار است
معین الدین سعیدی نماینده مردم چابهار در مجلس به عنوان مخالف 
کلیات برنامه پیشــنهادی دولت سیزدهم گفت: انصافا در کنار برخی 
وزرای کارآمد و متناسب با بیانیه گام دوم حضرت آقا، ایرادهای جدی 
بر چینش کابینه وارد اســت، آنچه حیرت آور و بلکه تاسف بار است 
عدم استفاده از ظرفیت بی بدیل بانوان در کابینه حضرتعالی می باشد، 
نمی توان شــعار شایسته سالاری داد ولی چشم ها را بر این ظرفیت 

بی بدیل بست.
ورناصری: دولت از ظرفیت جوانان و بانوان استفاده کند

علیرضا ورناصری نماینده مسجدســلیمان به عنــوان موافق برنامه 
پیشنهادی دولت ســیزدهم گفت: نخبگان بزرگی در سطح کشور و 
در بین جوانان و بانوان حضور دارند که انتظار می رود از آن ها برای 

حل مشکلات کشور استفاده شود.
زارع: تا کی می خواهیم به سیکل باطل جابجایی مدیران پیر ادامه 

دهیم؟
رحیــم زارع نماینده مــردم آباده به عنــوان موافق کلیــات برنامه 
پیشنهادی دولت سیزدهم گفت: از نمایندگانی که در خصوص جوان 

گرایــی در چینش کابینه انتقاد می کنند تعجــب می کنم؛ وضعیت 
امروز کشــور در حوزه های مختلف نتایج عملکرد مدیران پیر است. 
تا کی می خواهیم به سیکل باطل جابجایی مدیران پیر ادامه دهیم؟
میر تاج الدینی: رفع تحریم های ظالمانه باید اولویت اول وزارت 

امور خارجه باشد
حجت الاسلام سید محمدرضا میر تاج الدینی نماینده مردم تبریز به 
عنوان موافق کلیات برنامه پیشــنهادی دولت سیزدهم گفت: اصلاح 
نظــام یارانه ای و گمرکی، رفع موانــع تولید، رفع خود تحریمی ها در 

برنامه دولت شما باید مورد تاکید قرار گیرد. 
صباغیان: رئیسی و کابینه اش حقوق و اموالشان را شفاف اعلام 

کنند
محمدرضا صباغیان بافقی، نایب رئیس کمیسیون امور داخلی کشور 
و شــوراها به عنوان مخالف  کابینه پیشــنهادی دولت ســیزدهم به 
ضرورت شفافیت فردی رئیس جمهور و وزرا اشاره کرد و گفت: آقای 
رئیسی شما باید شــفافیت ایجاد کنید لذا به همراه وزرایتان اموالتان 
را بــه صورت کتبی و عمومی و همچنین حقوق دریافتی تان را اعلام 
کنید تا شــفافیت سراسر کشور را فرا بگیرد؛ البته این کار را نمی کنید 
چون قبلا هم گفته بودید اما به آن عمل نکردید. مردم تشنه عدالت 
هســتند. امروزه اجرای عدالت برای پرداخت حقوق ها دارای اهمیت 
اســت؛ این مجلس اجازه داد مسئولان 1۷ برابر از حداقل پایه حقوق 
بیشــتر دریافت کنند لذا باید این قانون را اصلاح کنید. بنابراین نباید 

به طرح کلیات و صحبت های کلیشه ای بپردازیم. 
پایان اولین جلسه بررسی برنامه های پیشنهادی دولت سیزدهم

رئیس مجلس شــورای اسلامی حدود ســاعت 1۲ و 30 زنگ پایان 
اولین جلسه بررســی برنامه های پیشنهادی دولت سیزدهم را برای 
تنفس به صدا درآورد و حدود 1 ساعت و نیم بعد شیفت دوم آغاز شد.

آغاز دومین جلسه بررسی صلاحیت وزرا با حضور رئیسی
جلســه علنی عصر روزگذشته به ریاست قالیباف جهت ادامه بررسی 
برنامه پیشــنهادی دولت ســیزدهم و همچنین شــروع رسیدگی به 

صلاحیت هر یک از وزرای پیشنهادی آغاز شد. 
قالیباف با شروع جلسه اظهار کرد: با توجه به انصراف آقای میرسلیم 
بــه عنوان مخالف پنجم کلیات برنامه پیشــنهادی دولت ســیزدهم 
مجددا قرعه کشــی صورت گرفت و این فرصــت در اختیار آقایان 
بابایی کارنامی و صباغیان قرار دارد اما از آنجا که در جلسه صبح این 
دوستان به عنوان مخالف صحبت کردند، با رضایت این عزیزان می 
گذریم! فلذا از آنجا که مخالف پنجم صحبت نمی کند، موافق پنجم 

نیز صحبت نخواهد کرد!
در این جلسه نیز همچون نشست صبح ابراهیم رئیسی رئیس جمهور 
به همراه اســماعیلی رئیس دفتر و مخبر معــاون اولش و همچنین 

وزرای پیشنهادی در صحن علنی حضور دارند.
رئیسی: برنامه تحولی مفصل دولت تا چند روز آینده در اختیار 

همه قرار می گیرد
بدین ترتیب رئیســی در آغاز دومین جلسه بررسی صلاحیت وزرای 
پیشنهادی دولت سیزدهم گفت: برنامه تحولی مفصل دولت سیزدهم  
تا چنــد روز آینده در اختیار همه قرار خواهــد گرفت. در مرحله اول 
پیشــنویس است و بعد از اخذ نظرات کارشناسی عمومی و نهایی می 
شود. مانند ســند تحولی است که در قوه قضاییه داشتیم اما گسترده 

تر از آن.
رئیسی پس از سخنرانی  درباره برنامه های دولت و حمایت از وزرای 

پیشنهادی جلسه علنی را ترک کرد.

قوی ترین و ضعیف ترین وزیر پیشنهادی رئیسییادداشت
آموزش و پرورش لب مرز ترین وزیر پیشنهادی

آزاده رحیمی/ بررسی کابینه پیشنهادی رئیس 
جمهــور در صحن مجلــس درحالی از امروز 
آغاز شــد که برخی گمانه ها حکایت از رأی 

نیاوردن برخی گزینه ها دارد.
امــا و اگرها درباره رأی یــا عدم رأی اعتماد 
نمایندگان به کابینه ابراهیم رئیســی از همان 
روز معرفی کابینه پیشنهادی به مجلس آغاز 
شد. کابینه ای که فاصله ای با آنچه در گمانه 
زنی ها مطرح می شــد داشــت و به نظر می 
رســید برخی طیف های اصولگرا را شاکی و 
ناراحت کرده است.با حضور وزرای پیشنهادی 
در کمیسیون ها و مشخص شدن برنامه های 
آنها برای ســکانداری وزارتخانه های دولت، 
کم کم زمزمه های عدم رأی اعتماد به برخی 
از آنها به گوش رســید و حــالا در روزی که 

قرار اســت بررسی همان برنامه ها در صحن 
مجلس کلید بخــورد برخی خبرها حکایت از 
آن دارد که احتمال اینکه مجلس به چند وزیر 

پیشنهادی رئیسی رأی ندهد زیاد است.
در این میان هســتند کسانی که معتقدند این 
ادعا که مجلس به چند وزیر پیشنهادی رأی 
نخواهد داد تنها یک بازی رسانه ای و سیاسی 
اســت و در نهایت مجلس بنایش را بر تعامل 

کامل با دولت رئیسی گذاشته است.
مجلس تمام قد پشت کابینه رئیسی است؟

این گزاره زمانی قوی تر می شود که برخی از 
نمایندگان مجلس در گفت و گو با خبرگزاری 
بــا خبرآنلایــن، موضوع کمک بــه ابراهیم 
رئیسی برای تشــکیل هر چه زودتر و بدون 
دردســر کابینــه دولت ســیزدهم را به میان 

آورده اند. نمایندگانی چــون مجید نصیرایی 
سخنگوی کمیســیون فرهنگی بر این باورند 
که رویکرد مجلس این اســت کــه به طور 
کامل، تمام ظرفیتش را صرف کمک به آقای 
رئیسی کند تا کابینه ای قوی و خوب تشکیل 

دهد و به سرعت کارها را شروع کند.
همچنیــن علیرضــا شــهبازی از اعضــای 
کمیســیون برنامــه و بودجــه و همچنیــن 
حسینعلی شهریاری رئیس کمیسیون بهداشت 
مجلــس تاکید دارند کــه وزرای ضعیف هم 
شانســی برای گرفتن رأی اعتماد از مجلس 
را دارند اگر رئیســی توان دفاع قوی از آنها را 

داشته باشد.
قوی ترین وزرای کابینه پیشنهادی رئیسی

امــا قوی تریــن و ضعیــف تریــن وزرای 

نمایندگان مجلس  از نگاه  پیشنهادی رئیسی 
چه کسانی هستند؟ جلیل رحیمی جهان آبادی 
از اعضای کمیســیون امنیــت ملی مجلس 
یازدهم در گفت و گو با خبرگزاری خبرآنلاین 
ضمن ببیان اسامی قوی ترین اعضای کابینه 
کــه از نظر او در رأس آنها، امیرعبداللهیان به 
عنوان وزیر پیشنهادی وزارت امور خارجه قرار 
دارد بر این باور است که وزرای قوی، متوسط 
و ضعیف در کابینه حضور دارند اما قوی ترین 
بخش کابینه رئیسی، بخش دفاعی و سیاست 

خارجی است.
علیرضا شــهبازی عضو کمیســیون برنامه و 
بودجه و کاظم دلخوش نیــز تاکید دارند که 
تعدادی از وزرای پیشــنهادی، کسانی هستند 
که هم قبلا کار کردند و هم باتجربه هســتند 

و یقینا موفق هستند تعدادی هم که ناشناخته 
هستند باید بیشــتر معرفی شوند و به شکل 
بهتری برنامه ههایشان را ارائه و عرضه کنند 
تا بتوانند نظر مجلس را جلب کنند. دلخوش 
ضمن اشــاره به وزرای ضعیف و قوی کابینه 
رئیســی و ابراز رضایت از چهره های شناخته 
شــده و با تجربه کابینه رئیســی بر این باور 
است که آقایان اوجی، رستم قاسمی، وحیدی، 
از  امیرعبداللهیان  محرابیــان،  امین،  فاطمی 

وزرای پیشنهادی قوی هستند.
وزرایی چــون امیرعبداللهیان به عنوان وزیر 
پیشنهادی وزارت امور خارجه، امیرآشتیانی به 
عنوان وزیر دفــاع به اعتقاد برخی نمایندگان 
بیشــترین رأی اعتمــاد را از مجلس خواهند 

گرفت.

مفقودی
 بــرگ ســبز خــودرو وانت سیســتم پیکان تیــپ 1۶00 مــدل 13۷۹ به شــماره پلاک 
13۴ ن ۹۲ ایران 3۲ به شــماره موتور 1151۷۹08۶۷۹ و شماره شاسی ۷۹۹0۹۹۲۷ مربوط 

به اصغر حیدری مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.
مفقودی

برگ ســبز - سند و سند کمپانی خودرو وانت سیســتم پیکان تیپ OH1۶00 مدل 13۹1 
به شــماره پلاک ۹۹8 ل 3۲ ایران 3۲ به شــماره موتور 11۴F00035۶۴ و شماره شاسی 
NAAA۴۶AAXCG351530 مربــوط به رضا دل آرامی مفقــود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.
مفقودی

برگ ســبز و ســند کمپانی موتور ســیکلت هوندا تیزپر توس مدل 13۹8 به شماره پلاک 
8۷۹۹5 - ۷۷۶ به شماره موتور 11۷03۴ و شماره تنه 0۷3۷0 به نام شاهین اسمعیلی نوده 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

قوی ترین و ضعیف ترین وزیر معرفی شده به مجلس چه افرادی هستند؟پیش بینی شما از رأی مجلس به کابینه رئیسی چیست؟نام نماینده/حوزه انتخابیه/کمیسیون

به جز وزیر آموزش و پرورش و احتمالا یکی از وزاری دیگر، بقیه وزرای کابینه رأی *جلیل رحیمی جهان آبادی/نماینده مردم تربت جام/کمیسیون امنیت ملی
اعتماد می گیرند.

قوی ترین بخش وزارت دفاع و وزارت خارجه/ضعیف ترین وزارت آموزش و 
پرورش،بهداشت و نیرو است.

* محمد حسین فرهنگی/ نماینده مردم تبریز/ عضو کمیسیون صنایع و معادن 
مجلس

درباره هیچ کدام از یک از موارد اظهارنظر نمی کنم ممکن است در روزهای آتی با 
-------اطلاعاتی که به دست می آید پاسخ ها تغییرکند.

* یحیی ابراهیمی/ نماینده مردم دلفان و سلسله در مجلس/ عضو کمیسیون 
بهداشت

وزرای راه و شهرسازی، دفاع، بهداشت بیشترین رأی را در مجلس به دست 
ضعیف ترین آموزش و پرورش که ممکن است رد شود.می آورند و آموزش و پرورش کمترین رأی را به دست می آورد.

* رمضانعلی سنگدوینی/ نماینده مردم گرگان/عضوکمیسیون انرژی
به نظرم نمایندگان در مورد حدود سه، چهار وزیر  نظرشان چندان مثبت نیست 

انشالله جمع بندی را باید به روزهای آینده موکول کنیم تا ببینیم وضعیت چه خواهد 
شد احتمال می دهیم برخی از وزرا رد شوند.

بهتر است مجلس در این باره نظر دهد من نباید در این باره که کدام وزیر قوی تر 
و ضعیف تر است نظر دهم چراکه برخی از وزرا هنوز ندیده ایم.

اکثریت وزرا رأی می آورند اما دو، سه نفر از وزرا، لب مرز هستند. در واقع به بررسی * اقبال شاکری/ نماینده مردم تهران/عضوکمیسیون عمران
های برنامه ها بستگی دارد.

بهتر است در مورد ضعیف ترین و قوی ترین اظهارنظر نکنیم چون همه وزرا را 
ندیده ایم بنابراین نمی توان قاطعانه نظر داد.

* مجید نصیرایی/نماینده مردم فردوس و طبس/عضو کمیسیون فرهنگی

به طور قطعی نمی توان گفت که آیا همه رأی می آورند یا همه رد می شوند و یا 
برخی رد می شوند چون در بخش های مختلف و معاونت های مختلف اما و اگرهایی 
وجود دارد. ممکن است در جایی اختلاف، اصولی و مبنایی نباشد اختلاف نظر در 

نوع روشها باشد که طبیعی است.

ضعیف ترین  و قوی ترین وزرا را نمی توانم بگویم از نظر رئیس جمهور، افرادی که 
برای کابینه انتخاب شدند بهترین بودند حالا ممکن است از نگاه ما متفاوت باشد.

فکر می کنم اکثریت قریب به اتفاق کابینه رأی می آورند.* حسینعلی شهریاری/ نماینده زاهدان/ عضو کمیسیون بهداشت
وزیر امور خارجه، وزیر راه  و شهرسازی، دفاع  و وزیر کشور  رأی بسیار بالایی 
به دست می آورند. فراکسیون فرهنگیان در مورد وزیر آموزش و پرورش اعتراض 

زیادی دارند.

* علیرضا شهبازی/ نماینده مردم نهاوند/ عضو کمیسیون برنامه و بودجه
اکثر وزرایی که معرفی شدند رأی می آورند تعداد کمی از وزرا احتمال دارد که لب 
مرز باشند و تا آن زمان که معرفی رئیس جمهور صورت می گیرد باید دید نتیجه 

کار چه خواهد شد. این احتمال وجود دارد که تعدادی از وزرا رأی نیاورند.

اسم نمی برم اما تعدادی از وزرا، وزرایی هستند که هم قبلا کار کردند و هم 
باتجربه هستند یقینا موفق هستند تعدادی هم که ناشناخته هستند باید بیشتر 

معرفی شوند.

هنوز جمع بندی در این باره صورت نگرفته است اما کابینه رأی می آورد اما آراء * محمدصالح جوکار/ نماینده مردم یزد/ عضو کمیسیون شوراها و امور داخلی
متفاوت خواهد بود.

درباره ضعیف ترین وزیر اظهارنظر نمی کنم اما درباره قوی ترین وزرا می توان به 
وزاری دفاع، کشور، وزیر امور خارجه، راه و شهرسازی و وزیر نفت و وزیر کار 

وتعاون اشاره کرد.

* سید کاظم دلخوش اباتری/نماینده مردم صومعه سرا/عضو کمیسیون اقتصادی
غالب وزرای پیشنهاد شده افراد توانمندی هستند که رأی می آورند اما درباره دو نفر، 
وضعیت را پنجاه، پنجاه می بینیم یکی وزیر پیشنهادی اقتصاد است و دیگری وزیر 

آموزش و پرورش.

آقایان اوجی، رستم قاسمی، وحیدی، فاطمی امین، محرابیان، امیرعبداللهیان از 
وزرای قوی هستند. یعنی وزرای آموزش و پرورش و اقتصاد از وزاری ضعیف کابینه 

هستند.
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ابلاغ ۱۳۵ میلیارد تومان اعتبارات محرومیت زدایی برای ساخت راه های روستایی در خراسان شمالی

مدیر کل راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 
خراســان شــمالی از ابلاغ 135 میلیارد تومان 
اعتبارات محرومیت زدایی برای ساخت راه های 

روستایی در این استان خبر داد.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از ایسنا، شــهامت اظهارکرد: از محل اعتبارات 
محرومیت زدایی مبلغ 153 میلیارد تومان برای 
ســاخت راه های روســتایی این استان در نظر 
گرفته شده است که 135 میلیارد تومان از این 
مقــدار اختصاص یافته و مابقــی نیز به زودی 

اختصاص می یابد.
وی با اشــاره به اینکه پنج هزار و 8۴۶ کیلومتر 
طول راه های اســتان اســت، افــزود: از این 

مســاحت چهار هــزار و ۶51 کیلومتر طول راه 
های روستایی استان است.

وی با بیان اینکه ۴3 درصد راه های روســتایی 
در این اســتان آسفالت هســتند، ادامه داد: اگر 
ملاک آســفالت راه های روستایی، روستاهای 
بالای ۲0 خانوار باشد در این استان ۷1 درصد 
روســتاهای بالای ۲0 خانوار آسفالت هستند و 
اگر طول راه های روســتایی روستاهای بالای 
۲0 خانوار باشــد هم اکنون 8۴ درصد از طول 
راه های روســتایی بالای ۲0 خانوار آســفالت 

شده اند.
شــهامت اظهارکرد: بیشترین عقب ماندگی در 
ارتباط با ســاخت راه های روستایی مربوط به 
نیمه شــمالی استان اســت یکی از علل آن به 

علت جنس خاک، موقعیت جغرافیایی روستاها 
اســت که هزینه ســاخت راه ها را افزایش می 
دهد.وی با اشاره به اینکه تا سال ۹۷، اقدامات 
خوبی در این استان در ارتباط با ساخت راه های 
روستایی انجام شده بود، گفت: اما در سال های 
۹۷ و ۹8 اســتان با افت شــدید در ساخت راه 
های روســتایی مواجه شد که از ساخت بالای 
100 کیلومتر به ۲0 کیلومتر رســیده است که 
یکی از علل بروز آن مشــکل، مسائل اعتباری 

بوده است.
وی تصریــح کرد: از ســوی دیگر فصل کاری 
برای پروژه های راه سازی در این استان کوتاه 
و بین شــش تا هشت ماه است و علاوه بر آن 
هزینه های راهسازی به علت افزایش قیمت ها 

در سال ۹۹ دو برابر شد.
این مقام مســئول ادامه داد: ضعف شدید مالی 
و اجرایی پیمانــکاران نیز یکی دیگر از عواملی 
اســت که در روند ساخت پروژه های راهسازی 

مشکل ساز شده است.
وی تصریح کرد: در حال حاضر برای ســاخت 
1۲۲ کیلومتر راه روســتایی قرار داد منعقد شده 
است که مبلغ این قراردادها بیش از 8۷ میلیارد 
تومان بوده اســت و باید بیــش از 1۶0 میلیارد 
تومان هزینه شود تا قراردادهای موجود به اتمام 
برسد.وی بیان کرد: همچنین برای ساخت ۴8 
کیلومتر نیز قرارداد جدید منعقد شــده است که 

ارزش آن ۴۷ میلیارد تومان است.
مدیر کل راهــداری و حمل و نقــل جاده ای 

خراسان شــمالی افزود: هدف گذاری این اداره 
کل بــر این اســت که با اســتفاده از اعتبارات 
محرومیت زدایی و اعتبارات قیر آسفالت 110 تا 
130 آســفالت از راه های روستایی را در دستور 

کار قرار دهیم.
وی بــا تاکید بر اینکه حدود ۴۷ درصد از مردم 
این اســتان در روســتاها و مابقی در شــهرها 
زندگی می کننــد، ادامه داد: برای ۷0 درصد از 
مردم این استان اهمیت راه های روستایی بیش 
از مسیر بجنورد به جنگل گلستان است چراکه 
بیشتر از مســیرهای فرعی و روستایی استفاده 
می کنند، بنابراین باید ســاخت پروژه های راه 
های روســتایی را در اولویت برنامه های خود 

قرار دهیم.

 واردات بیش از ۲ هزار و ۹۰۰ تن 
سرم دارویی

معاون فنی و امور گمرکی گمرک گفت: بر اساس آخرین آمار ۲ هزار و ۹۲0 تن سرم دارویی 
تا کنون به کشور وارد شده است.

به گزارش  روزنامه »صبح امروز« و به نقل از صداوسیما، مهرداد جمال ارونقی اظهار داشت: 
تا کنون 1۲8 کامیون ســرم دارویی وارد کشــور شده که از این تعداد 118 کامیون بر اساس 
مجوز ســازمان غذا و دارو به صورت حمل یکسره از گمرک ترخیص و تحویل شرکت های 

دارویی شده است.
وی ارزش این محموله های ســرم دارویی وارداتی را 3 میلیون و 8۴3 هزار و 88۲ یورو بیان 

کرد.

فروش مرغ بیش از ۲7 هزار تومان 
گرانفروشی است

نایب رئیس کانون سراســری مرغداران گوشتی با اشاره به اینکه قیمت جوجه یک 
روزه گوشــتی به ۹000 تومان رسیده اســت ، گفت: حداکثر قیمت مرغ در بازار باید 

بین ۲۶ تا ۲۷ هزار تومان باشد.
بــه گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از خبرگزاری مهر، حبیب اســدالله نژاد 
درباره اینکه آیا سیاســت اصلاح قیمت ملک در دولت جدید پیگیری می شود گفت 
هنوز نمی دانیم سیاســت دولت جدید چه خواهد بود آیا قرار اســت که تخصیص ارز 

۴۲00 تومانی به واردات نهاده های دامی ادامه پیدا کند یا خیر؟
وی اضافه کرد: باید وزیر جهاد کشــاورزی تعیین شود و کار را شروع کند سپس ما 

پیشنهادات خود را در قالب یک بسته به دولت ارائه خواهیم کرد.
اســدالله نژاد تاکید کرد: با این حال در قالب یک راهــکار کوتاه مدت و با توجه به 
افزایش قیمت مؤلفه های تولید، اصلاح قیمت مصوب مرغ باید در دســتور کار قرار 

بگیرد و انتظار ما این است که دولت نرخ مصوب مرغ را اصلاح کند.
این فعال بخش خصوصی با اشــاره به افزایش شــدید قیمت جوجه یک روزه گفت: 
قیمت مصوب جوجه یک روزه گوشــتی ۴۲00 تومان و قیمــت کنونی آن در بازار 
۹000 تومان اســت و با همین قیمت ۹000 تومان نیز بــه راحتی نمی توان جوجه 

تأمین کرد.
اســدالله نژاد افزود: اگر قیمت مصوب جوجه یک روزه گوشتی به نرخ 5۲00 تومان 
که مدنظر تولیدکنندگان جوجه نیز اســت، برســد منطقی است و اثر افزایش قیمت 

مؤلفه های تولید بر نرخ تمام شده تولید مرغ نیز زیاد نخواهد بود.
وی درباره اینکه قیمت تمام شده تولید هر کیلوگرم مرغ در حال حاضر چقدر است؟، 
افزود: با جوجه یک روزه گوشــتی به نرخ ۴۲00 تومان قیمت تمام شــده تولید مرغ 
زنــده 1۹ هزار تومان و با قیمت کنونــی جوجه یک روزه یعنی ۹000 تومان، قیمت 

تمام شده تولید مرغ نیز بیش از ۲1 هزار تومان خواهد بود.
اســدالله نژاد در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به قیمت مرغ در بازار تهران 
کــه کماکان بین ۴0 تا ۴3 هزار تومان اســت، گفت: عرضــه مرغ به این قیمت ها، 

گرانفروشی و سودجویی است و دستگاه های نظارتی باید با آن برخورد کنند.
وی افزود: تولیدکنندگان مرغ را با نرخ مصوب عرضه می کنند در حالی که به دست 
مصرف کننده ارزان نمی رســد و ما از ســازمان حمایت می خواهیم که به این مسأله 

ورود و با متخلفان برخورد جدی کند.
اســدالله نژاد اضافه کــرد: قیمت مرغ در بازار تهران نباید بیشــتر از ۲۶ تا ۲۷ هزار 

تومان باشد.

معاون وزیر جهاد کشاورزی بر حمل به 
موقع گندم تاکید کرد

مدیر عامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران خواســتار ایجــاد هماهنگی ها و برنامه 
ریزی های لازم در خصوص حمل به موقع کالای راهبردی گندم در سراســر کشور 

شد.
به گزارش روزنامه »صبح امروز« و به نقل از شــرکت بازرگانی دولتی ایران؛ یزدان 
سیف در نشســت هم اندیشــی که به صورت ویدئو کنفرانس با مسئولان سازمان 
راهداری و حمل و نقل جاده ای کشور برگزار شد بر لزوم حمل به موقع گندم کشور 

تاکید و خواستار انجام برنامه ریزی های لازم و جامع شد.
ســیف همچنین از ارائه مشوق هایی در خصوص افزایش انگیزه رانندگان خبر داد و 
گفت: علاوه بر پرداخت به موقع کرایه حمل رانندگان ما دنبال ایجاد مشــوق هایی 

برای ناوگان حمل هستیم.
وی افــزود: اختصاص اولویت به ظرفیــت پایانه ها در بارگیری و حمل این کالا باید 

افزایش یابد.
مدیر عامل شــرکت بازرگانی دولتی ایران اظهار امیدواری کرد که طبق توافقات به 
عمل آمده در خصوص ایجاد امکان صدور بارنامه توســط شرکت های حمل و نقل 

واقع در مقصد از مبادی، عملیات بارگیری و حمل گندم تسریع یابد.
گفتنی اســت؛ در این نشســت برخط )آنلاین( مدیــران ادارات غلات و ادارات کل 

راهداری و حمل و نقل جاده ای نیز شرکت داشتند.

خبر

ذره بین »صبح امروز« بر ارز ترجیحی؛

بازنگری سیاست ارز ترجیحی؛ ضرورتی اجتناب ناپذیر!
چنــد ســالی اســت که 
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اقتصاد کشور به  واسطه 
و  تحریم ها  تحمیــل 
ایجاد  محدودیت های 
عرصــه  در  شــده 
با  خارجــی،  تعامــلات 
شــرایط خاصــی مواجه 
به  منجر  کــه  گردیــده 
نوســانات نرخ ارز و سیر 
صعــودی افزایش قیمت 
کالاهــا و حتی کالاهای 
اساســی شده اســت. در مقابل این اتفاقات 
دولت هم که با تورم و شــوک ارزی روبرو 
شد، شروع به تخصیص ارز با نرخی ثابت با 
عنــوان ارز ترجیحــی یا همــان ارز ۴۲00 
تومانی به واردات کنندگان کالاهای اساسی 
و مواد اولیه تولید، کرد. اما در این میان برخی 
صاحب نظران و کارشناسان اقتصادی همواره 
بر این باور بودند که سیاست ارز ترجیحی به 
طــور قطعی به تحلیل تــوان تولید داخل و 

تضعیف قدرت خرید خانوار منجر می گردد.
در این خصــوص عضو کمیســیون برنامه 
و بودجه مجلس گفته اســت که ارز ۴۲00 
تومانی باعــث رانت های چند هزار میلیاردی 
برای افراد خاصی می شود. بنابراین اگر یارانه 
ارز ۴۲00 تومانی را در انتهای زنجیره توزیع 
تزریق کنیم، مطمئنــاً تأثیرگذاری مثبتی بر 
تولید و ســایر بخش های زنجیره واردات و 

توزیع خواهد داشت.
همچنین یک عضو اتــاق بازرگانی ایران با 
تاکید بــر اینکه اعطــای ارز ۴۲00 تومانی 
حتی به ۲0 درصد اهداف خود نیز نرســیده، 
گفته است که متاسفانه دولت با سیاست ارز 
ترجیحی باعث شــد واردات توجیه اقتصادی 
بیشتری پیدا کند. در چنین حالتی تولیدکننده 
نمی توانســت در کنار تورم، سرکوب قیمتی 
از طــرف دولت و سیاســت ارز ترجیحی، با 

واردکننده رقابت کند.
عده ای از آشفتگی بازار سوء استفاده 

کردند 
یک کارشناس اقتصادی در خصوص اجرای 
نادرست سیاست ارز ۴۲00 تومانی درگفتگو 
با »صبح امروز« می گوید: موضوع این است 
که بخش بزرگی از بودجه مصوب شده برای 
ارز ۴۲00 تومانــی که قرار بود صرف تامین 
کالاهای اساسی شود، صرفا به جیب دلالان 
رفت. در مقابل نیز نوعی هرج و مرج وارداتی 
شــکل گرفت و عــده ای از آشــفتگی بازار 
سوء اســتفاده کردند و کالاهای غیرضروری 
را با ارزی که مختــص به واردات کالاهای 
اساسی بود، وارد کردند. به طور نمونه شرکت 
وارد  خــودرو  قطعات  غذایــی،  محصولات 

می کرد و شرکت خودرو، دارو!
بیاتی ادامه می دهد: سیاست ارز ۴۲00 تومانی 
رقابت پذیری تولیدات داخلی را سخت کرد و 
به تعطیلی خطوط صنایع مختلف و در مقابل 

افزایش واردات منجر شد.
ارز۴200 برای تولید مضر و برای اقتصاد 

فسادزا
وی با بیان اینکه » درخصوص سیاســت ارز 
ترجیحی بحث های مختلف و البته گســترده 

فروانــی وجود دارد کــه از آن قبیل می توان 
بحث رشــد فزاینده نقدینگی، احتکار، عدم 
مدیریت جریــان نقدینگی، ســوداگری و... 
بــدون تردید  اشــاره کرد« مطرح می کند: 
ادامه سیاســت چندنرخی ارز و تخصیص ارز 
ترجیحی واردات، مشــکلات بســیاری را به 
همراه دارد و برای خط تولید کشــور مضر و 
البته برای اقتصاد کشور فسادزا است و منجر 
به ایجاد رانــت، کمبود و حتی گرانی کالاها 

می شود.
این کارشناس با اشاره به اینکه » ارز ۴۲00 
اگر به شــکل درســتی ســاماندهی نگردد 
می تواند به بحران های ارزی بیانجامد« تاکید 
می کند: ارز۴۲00 تومانی نه تنها نتوانست در 
تحقق اهداف موفق عمل کند، بلکه به عدم 
ثبات در بازار نیز دامن زد و عملا کشــور را 
بــا چالش مواجه کــرد. چراکه تخصیص ارز 
ترجیحی به نام مصرف کننده و به کام رانت 

خواران، منابع کشور را به هدر می داد.
به یغما بردن ذخائر ارزی

بیاتی با مطرح کردن این موضوع که »شاید 
دو یا سه سال اخیر را بتوان سال فربه شدن 
کاســبان درآمدهای نجومــی از محل مابه 
التفاوت ارز دولتی با ارز آزاد دانســت« بیان 
می کند: ثبت شــرکت های صــوری و روابط 
تجاری از این دســت در ســایه ضعف های 
نظارتی رخ داده اســت! امــا اکنون زمان آن 
اســت که قــوه قضائیه به شــکل جدی به 
موضوع به یغما بردن ذخائر ارزی کشــور و 

دولت ورود پیدا کند.
وی در پایان بنــدی صحبت های خود تاکید 
می کند: سیاست تثبیت نرخ ارز یک سیاست 
صرفاً حمایتی است و اگر از اثرات سوء ناشی 
از تغییر نرخ ارز در اقتصاد کشــور که سبب 
تغییرات گسترده در ســایر متغیرهای کلان 
می¬شــود، غافل بمانیم دچار اشتباه بزرگی 
می شویم. اگرچه نحوه اجرای سیاست تثبیت 
نرخ ارز، در ســال های گذشــته بدون فراهم 
آوردن مقدمات لازم و به شــکلی نادرســت 
اجرا شــده و تبعاتی همچــون ایجاد رانت و 
فســاد را در پی داشــته، اما نادرستی اجرای 
یک سیاست اقتصادی بدون در اختیار داشتن 
طرح دقیق و تخمین آثــار اجرای آن، دلیل 
کافی برای حذف سیاســت فعلی نیست؛ چرا 
که ممکن است تبعات اقتصادی و اجتماعی 
حذف یک سیاست نادرست، از تداوم اجرای 
آن بیشتر باشــد. زمانی می¬توان به حذف 
سیاســت و جایگزینی آن با سیاســت دیگر 
توصیه کرد که سیاست جایگزین، قادر باشد 
همــه یا برخی از نقایص سیاســت مذکور را 

رفع نماید.
باید یارانه را در انتهای زنجیره توزیع 

تزریق کنیم 
محســن زنگنه، عضــو کمیســیون برنامه 
و بودجــه و محاســبات مجلــس نیــز در 
گفتگو با مهر با اشــاره به آثــار زیان بار ارز 
۴۲00 تومانــی، گفت: اگر ایــن یارانه را در 
انتهای زنجیره توزیــع تزریق کنیم، مطمئناً 
تأثیرگذاری مثبتی بر تولید و سایر بخش های 
زنجیره واردات و توزیع خواهد داشــت. بازار 
توزیع بسیار شفاف و قابل مدیریت است. اگر 

ما بتوانیم یارانه را در مرحله آخر و به صورت 
ریالی بدهیم، به میزان قابل توجهی از فساد 
و رانت جلوگیری می کند. متأسفانه ارز ۴۲00 
تومانی باعــث رانت های چند هزار میلیاردی 

برای افراد خاصی می شود.

وی اضافه کرد: تخصیــص ارز ترجیحی به 
واردات کالاهای اساســی اگرچــه با هدف 
کنترل نوســانات بازار داخلــی، جلوگیری از 
افزایــش نرخ تــورم، تأمین نیازهــای اولیه 
مردم و حمایت از اقشــار آسیب پذیر صورت 
می گیرد اما به اعتقاد کارشناســان اقتصادی 
این سیاست حمایتی نه تنها منجر به افزایش 
القایی برای واردات بیشتر می شود،  تقاضای 
بلکه عــوارض جانبــی بســیاری را نیز به 
اقتصاد کشــور تحمیل کرده و زمینه را برای 

سوءاستفاده فرصت طلبان فراهم می آورد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلس گفت: چنین طرحی منجر به رشــد 
تورم خواهد شــد و از سوی دیگر رانت قابل 
توجه توزیع شــده بین واردکنندگان کالاهای 
اساسی و فســاد ایجادشده در این فرایند نیز 
قابل اغماض نیســت. در جلسات و مذاکرات 
مربوط بــه بودجه 1۴00 هم مخالفت صریح 
خــود را با اختصــاص بودجه بــه این طرح 
اعــلام کردم؛ هر چند در نهایت پس از تعهد 
دولت مبنی بر کاســتن از بار تورمی طرح و 
اختصاص بودجه مصــوب به جمعیت هدف 

شاهد موافقت مجلس با این طرح بودیم.
رانت های چند هزار میلیاردی به افرادی 

خاص
زنگنه بازنگری در این سیاســت را ضرورتی 
اجتناب ناپذیر دانســت و افــزود: بالغ بر ۶ تا 
8 میلیارد دلار ارز ترجیحــی ۴۲00 تومانی 
بــه واردات دارو و اقلام دامی و کشــاورزی 
اختصاص یافته است اما متأسفانه هیچ تغییر 

و یا افت قیمتی در بازار مشاهده نمی شود.
وی با ابراز مخالفت نسبت به افزایش بودجه 
این طرح، در خصوص فســادزایی آن افزود: 
زمانی که شــما این اختلاف قیمت ارز را در 
بازار ایجــاد می کنید، دســتگاه های اجرایی 
زیرســاخت های لازم را برای رساندن یارانه 

این طرح به جامعه هدف ندارند. بنابراین چه 
در اختیار افــراد خاص قرار بگیرد و چه همه 
بنگاه ها از آن استفاده کنند، در نهایت باعث 
رانت های چنــد هزار میلیــاردی به افرادی 

خاص خواهد شد.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
مجلــس ادامــه داد: اگــر این یارانــه را در 
انتهای زنجیره توزیــع تزریق کنیم، مطمئناً 
تأثیرگذاری مثبتی بر تولید و سایر بخش های 
زنجیره واردات و توزیع خواهد داشــت. بازار 
توزیع بسیار شفاف و قابل مدیریت است. اگر 
ما بتوانیم یارانه را در مرحله آخر و به صورت 
ریالی بدهیم، به میزان قابل توجهی از فساد 

و رانت جلوگیری می کند.
کالاهای  تعیین کننــده  نهاد  دربــاره  زنگنه 
اساســی و مشــمول ارز ۴۲00 تومانــی نیز 
اظهار داشــت: اگر از این اختلاف قیمت ارز 
جلوگیری نشود، هر فردی قادر خواهد بود که 
این ارز را در بــازار آزاد به ریال تبدیل کرده 
و به نوعی مورد سوءاســتفاده قرار دهد. این 
امر از ابتدای شــکل گیری دولت دوازدهم در 
کمیته ای به ریاست معاون اول رئیس جمهور 
تعیین تکلیف می شــده و تعییــن کالاهای 
مشــمول ارز ترجیحی و نحوه اختصاص این 
ارز بر عهــده این کمیته بوده اســت که در 
همین راســتا درخواستی هم از سوی معاون 
اول رئیس جمهور بــرای افزایش بودجه ارز 
۴۲00 تومانــی به میــزان 1۲ میلیارد دلار 

خدمت رهبر معظم انقلاب ارائه شده است.
مضرات طرح ارز ترجیحی

وی ادامه داد: شــرایط اضطراری ناشــی از 
تحریــم و کرونا در اتخــاذ چنین تصمیماتی 
مؤثر است و این شــرایط خاص در مواردی 
باعث کوتاه شدن مســیرهای قانونگذاری و 
تصویب برخی قوانین خارج از روال معمول و 
در نهایت کاستن از نقش مجلس شده است.

زنگنه با اشــاره به فضاسازی برخی رسانه ها 
در خصوص عواقب منفی حذف ارز ترجیحی 
و تــورم زا بودن ایــن اقدام، ادامــه داد: این 
تفکر غلط بوده و مبنای اقتصادی ندارد. اگر 
قرار باشــد این طرح به بخــش آخر زنجیره 
تخصیص داده شود، آن هم به صورت ریالی 
و نــه ارز خارجی، نه تنها بــه افزایش تورم 
منجر نخواهد شــد بلکه باعث کاهش قیمت 
دلار نیز می شــود و همه مصرف کنندگان به 
صورت عادلانه از این یارانه بهره مند خواهند 
شــد. از مضرات طرح ارز ترجیحی این است 
که باعث می شود خود دولت در زنجیره تأمین 
و خرید و فروش نهاده های دامی و کشاورزی 
ورود کند و یکی از بزرگ ترین متقاضیان ارز 
تبدیل شــود که این امر خود فسادزاســت و 
باعث ایجاد رانت خواهد شد و تولید نیز از ارز 
ترجیحی و قیمت گذاری دســتوری دولت به 
دلیل پرداخت ارز ترجیحی ضربات بســیاری 

خورده است.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه و محاسبات 
در پایــان با تأکیــد بر حمایــت مجلس از 
تولیدکنندگان، دامداران و کشــاورزان، اظهار 
کــرد: اطمینــان دارم که اگر دســتگاه های 
اجرایی و دولت همگام شوند، مشکل کمبود 
مواد مورد نیاز دامداران و کشــاورزان مرتفع 

خواهد شد، مجلس با این طرح مخالف نیست 
اما با شــیوه اجرای آن مخالف است چرا که 
باعث می شــود ســفره مردم و کشاورزان و 
دامداران ســهمی از یارانــه اختصاص یافته 
نداشته باشــد. باید یارانه به زنجیره نهایی و 

پایان زنجیره منتقل شود.
سیاست ارز ۴200 نتوانست اهداف خود 

را محقق کند
عباس آرگون، عضو اتاق بازرگانی ایران نیز 
در گفت وگــو با فارس درباره آثــار و تبعات 
ارز ۴۲00 تومانی اظهار  اجــرای سیاســت 
داشت: سیاســت ارز ۴۲00 نتوانست اهداف 
خود را محقق کند کــه دو دلیل عمده دارد؛ 
دلیل اول آن، خلاءهای اجرایی این سیاست 
اســت که منجر به ایجاد فساد و رانت گردید 
و علت فســاد گســترده در این موضوع هم 
به اختلاف قیمت بیــن ارز ۴۲00 و ارز آزاد 
برمی گردد. دلیل دوم هم مراحل متعدد حلقه 
تامین تا مصرف بود که هرکدام، هزینه ای را 
به خود اختصاص مــی داد که نهایتا، کالا به 
واســطه این دو دلیل، با قیمت بالا به دست 

مصرف کننده  می رسید.
آرگون با اشاره به اثربخشی زیر ۲0 درصدی 
این سیاســت در رســیدن به اهــداف خود، 
ادامــه داد: متاســفانه دولت در مقایســه با 
منابع هنگفتی که به سیاســت ارز ترجیحی 
تخصیص داد، اثر مثبتی مشاهده نکرد. وقتی 
دولت در یک مســئله اقتصادی هدف گذاری 
میکند، باید حداقل نمره قبولی که اثربخشی 
50 درصدی اســت را کســب کند؛ اما این 
سیاســت حتــی ۲0 درصد هم اثربخشــی 

نداشت.
این عضو اتاق بازرگانی ایران در ادامه ضمن 
اشــاره به صدمات وارده بــه تولیدکنندگان 
داخــل، خاطرنشــان کرد: متاســفانه دولت 
به واســطه تزریق ارزهای ناشــی از درآمد 
نفتی، قیمت دلار را ســرکوب و یارانه ارزی 
بســیاری را به واردکننــدگان اعطا کرد. این 
مسئله موجب شــد واردات توجیه اقتصادی 
بیشتری پیدا کند. در چنین حالتی تولیدکننده 
نمی توانســت در کنار تورم، سرکوب قیمتی 
از طرف دولــت و ارز ترجیحی، با واردکننده 
رقابت کنــد. این موضوع، هــم صادرات و 
هم تولید داخل را با مشــکل مواجه کرد که 

بزرگترین دلیل آن، ارز ترجیحی بود.
آرگون در پایــان با ابراز امیدواری نســبت 
بــه حذف ارز ۴۲00 در دولــت جدید، گفت: 
روش های بســیاری بــرای جایگزینی یک 
راهبرد حمایتی به جای سیاســت ارز ۴۲00 
وجــود دارد؛ اما بــه نظر بنده اگــر به جای 
تخصیــص ارز ۴۲00، آن را بــه تک نرخی 
شــدن ســوق دهیم و آن یارانه، به صورت 
نقدی و مســتقیم به حســاب اقشار متوسط 
و ضعیــف واریز می شــد، دولت بــه راحتی 
می توانســت به هدف خود که عدم کاهش 
قــدرت خرید مردم بود، برســد. هرچند باید 
این نکته را مدنظر داشت که کنترل تورم نیز 
اهمیت بســیاری دارد؛ چرا که اعطای یارانه 
نقدی و عدم توجه به رشــد تورم و نقدینگی 
در کشــور، عملا به کم ارزش شدن آن یارانه 

منجر می شود.

بدون تردید ادامه 
سیاست چندنرخی ارز 
و تخصیص ارز ترجیحی 
واردات، مشکلات 
بسیاری را به همراه 
دارد و برای خط تولید 
کشور مضر و البته برای 
اقتصاد کشور فسادزا 
است و منجر به ایجاد 
رانت، کمبود و حتی 
گرانی کالاها می شود
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آنچه که باید بیماران مبتلا به رماتیسم بدانند
لطفاً تیتر یادداشت بزنید
مهسا ایزدخواه، کارشناس آسیب شناسی ورزشی

آرتریت روماتوئید یک بیماری خودایمنی اســت که باعث التهاب 
مزمن مفاصل می شــود. علائم روماتوئید در افراد مختلف متفاوت 
است؛ بنابراین هر فرد مبتلا شــده ممکن است علائم متفاوتی را 
تجربه کند. روماتیسم مفصلی یا آرتریت روماتوئید معمولا با علائم 
جزئــی که در دو طرف بــدن پدید می آیند و از بیــن می روند، به 
آهســتگی شــروع شــده و در طی چند هفته یا چند ماه پیشرفت 

می کند. 
علائم این بیماری شامل خســتگی، سفت شدن مفاصل در صبح، 

خشکی مفصل، درد مفصل، تورم جزئی مفصل، تب، بی حسی، کاهش دامنه حرکتی و ... می باشد.
10 راه حل ســاده برای بیماران مبتلا به آرتریت روماتوئید تا بتوانند بدون قطع فعالیت های جسمانی، 

از مفاصل خود محافظت کنند:
 ورزش های کم فشــار مانند قدم زدن، دوچرخه سواری یا شــنا را انتخاب کرده؛ چراکه این ورزش ها 
کمتر به مفاصل شما فشار می آورند. قبل از ورزش های سنگین تر عضلات خود را به خوبی تقویت کنید.
 اگر مفاصل شما ورم کرده یا درد در مفاصل خود دارید، تدریجی و آرام ورزش کنید. سعی کنید به جای 

یک جلسه طولانی در روز، تمرینات خود را در چند نوبت انجام دهید.
فعالیت های خود را طوری تنظیم کرده که هم شــامل تمرینات ایروبیک و هم تمرینات استقامتی برای 

ساخت عضلات باشند تا با این کار از صدمات ناشی از استفاده مفرط از مفاصل جلوگیری کنید.
همیشــه قبل از ورزش، بدن خود را گرم کرده و بعــد از انجام تمرینات، بدن خود را خنک کنید.برای 

بهبود دامنه حرکات مفاصل، تمرینات انعطاف پذیری را نیز به فعالیت های خود اضافه کنید.
اســتفاده از کفش های ورزشی مناسبی که ارتعاشــات را جذب و از پا ها محافظت می کنند، بهتر است. 
اگر بیماری شــما خیلی پیشرفته است، یا بیش از حد معمول درد دارید، روش های درمان آبی مثل راه 

رفتن در استخر، را امتحان کنید.

خبر

فراخوان مشمولان اعزامی پایه خدمتی شهریور 
ماه سال ۱۴۰۰

سازمان وظیفه عمومی نیروی انتظامی اعلام کرد: کلیه مشمولان دارای برگ آماده به خدمت به تاریخ 
شــهریور ماه سال 1۴00 می بایســت در محل و مراکزی که در برگ معرفی نامه مشمولان به مراکز 

آموزش نیروهای مسلح اعلام شده، حضور یابند.
پایگاه خبری پلیس نوشــت: ســازمان وظیفه عمومی ناجا در اطلاعیه ای اعلام کرد: کلیه مشمولانی 
که برگ آماده به خدمت به تاریخ شــهریور ماه سال 1۴00 دریافت کرده اند، می بایست با مراجعه به 
یکی از دفاتر خدمات الکترونیک انتظامی پلیس+10، برگ معرفی نامه مشــمولان به مراکز آموزش را 

دریافت و برابر اطلاعات مندرج در آن اقدام کنند.
در این اطلاعیه آمده اســت؛ این دســته از مشمولان می بایست روز دوشــنبه یکم شهریور ماه سال 
1۴00 در ســاعت، محل و مراکزی که در برگ معرفی نامه مشــمولان اعلام شده، حضور یابند تا به 

خدمت دوره ضرورت اعزام شوند.
گفتنی اســت؛ مشمولان می بایســت اصل مدارک مورد نیاز اعم از برگ آماده به خدمت، برگ محل 
مراجعه، برگ واکسیناســیون،کارت ملی و شناســنامه، مدارک مربوط به شــرایط خاص مانند تاهل، 
 گواهی فوت والدین، جانبازان، خانواده درجه یک شــهدا و وســایل شــخصی را به همراه خود داشته

 باشند.
همچنین برای پیشــگیری از بروز و شیوع بیماری کرونا، مشمولان اعزامی در روز اعزام توسط وظیفه 

عمومی استان ها و مراکز آموزش نیروهای مسلح مورد معاینه غربالگری قرار می گیرند.
لازم به ذکر است؛ عدم حضور به موقع در زمان و محل های تعیین شده، غیبت محسوب شده و برابر 

ماده 10 و 58 قانون خدمت وظیفه عمومی با آنان رفتار خواهد شد.
این ســازمان در این اطلاعیه متذکر شده اســت که متقاضیان در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر می 
توانند از طریق پایگاه اطلاع رســانی سازمان به نشانی www.vazifeh.police.ir ، سامانه تلفن گویا 
به شــماره 0۹۶۴80 و یا کانال سازمان به نشانی khabaresarbazi ¬ از آخرین اخبار مربوطه مطلع 

شوند.

آتش سوزی مراتع ترکمنستان در مرز خراسان 
شمالی مهار شد 

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراســان شــمالی گفت: آتش سوزی مراتع کشور ترکمنستان که 
سبب نگرانی مسوولان استان شده بود در نقطه صفر مرزی مهار شد.

ایرنا نوشــت: حســن وحید با بیان اینکه »مراتع کشور ترکمنستان  در آن سوی مرز از سه روز گذشته 
دچار آتش سوزی شده بود و در حال پیشروی به سوی این استان بود« تصریح کرد:

وی گفت: ما نگران ســرایت آن به مراتع و نیز عرصه های جنگلی شهرســتان راز و جرگلان بودیم 
اما نیروهای کشــور ترکمنستان آتش را در نقطه صفر مرزی مهار کردند. پیش از این نیز عرصه های 
مرتعی در کشــور ترکمنستان دچار آتش سوزی می شــد و در برخی مواقع به مراتع خراسان شمالی 

هم سرایت می کرد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری خراســان شــمالی افزود: البته ما آمادگی لازم را برای مهار آتش 
ســه روز گذشته در این سوی مرز داشتیم و با اطلاع از وقوع آتش سوزی در عرصه های طبیعی کشور 
ترکمنستان تجهیزات لازم را به مرز انتقال دادیم. در این زمینه مرزبانی و نیروی انتظامی هم آمادگی 

خود را اعلام کرده بودند.

بیماران کرونایی در انتظار فوت بیمار دیگر برای 
خالی شدن تخت

رئیس بیمارســتان امام خمینی گفت: طی هفته های گذشــته وضعیت بیمارستان ما به شکلی بود که 
تخت خالی نداشتیم و تمام تخت ها پر بوده و در صورتی می توانستیم بیمار جدید بگیریم که یا بیماری 

ترخیص شود و یا فوت کند تا تخت خالی شود و بیمار جدید بستری کنیم.
ایلنا نوشــت:  خســرو صادق نیت با اشاره به وضعیت بیمارســتان در موج پنجم کرونا بیان کرد: طی 
هفته های گذشــته وضعیت بیمارستان ما به شکلی بود که تخت خالی نداشتیم و تمام تخت ها پر بوده 
و در صورتی می توانستیم بیمار جدید بگیریم که یا بیماری ترخیص شود و یا فوت کند تا تخت خالی 

شود و بیمار جدید بستری کنیم.
وی ادامه داد: این ماجرایی اســت که در ایام گذشــته کمتر امکان داشت، اتفاق بیفتد و در هفته های 
اخیر تقریباً هر روز این مشــکل را داشــتیم. در بخش اورژانس هم تقریبا دو برابر ظرفیت بیمار حضور 
داشت و بیش از 100 درصد ظرفیت بیمار بستری است، به طور مثال اگر ۲0 تخت در اورژانس بیماران 

کرونایی داریم، ۴0 بیمار بستری بودند.
صادق نیت با اشاره به کمبود سرم و داروی رمدسیور افزود: ما هنوز با مشکل جدی برای تهیه سرم و 

رمدسیور روبه رو نشدیم ولی اگر به اندازه کافی تامین نشود دچار مشکل خواهیم شد.
او با اشاره به سکته  یکی از رزیدنت های کشور به دلیل فشار کاری در بیمارستان، بیان کرد: فشار کاری 
کادر درمان در این مدت به شــدت افزایش پیدا کرده و می دانیم که مواجهه پرســنل با ویروس خیلی 
بیشتر از مردم است و کادر درمان همه روزه  با تعداد زیادی بیمار کرونایی سر و کار دارند که به دلیل 

لزوم نوع خدمت رسانی، امکان رعایت فاصله گذاری ایمن وجود ندارد.
صادق نیت ادامه داد: بنابراین امکان ابتلای آنها بســیار بیشــتر است، با وجودی که این افراد واکسن 
زدند، ولی تعدادی از همکاران ما به صورت خفیف مبتلا شدند،   و هرچند نیاز به بستری پیدا نکردند 
ولی آن علائمی که داشــتند باعث شــده که تعدادیی از آنها نیاز به اســتراحت در منزل پیدا کنند و از 

گردونه ی کار خارج شوند و بار آن بر دوش افرادی که در بیمارستان هستند، اضافه شود.

یادداشت 

رئیس بخش عفونی بیمارستان امام  رضا)ع( مشهد:

برای سی تی اسکن ریه منتظر سرفه و تنگی نفس نباشید
رئیس بخــش عفونی بیمارســتان امام  رضا)ع( 
مشــهد گفت: مردم به این مســاله توجه داشته 
باشــند که برای درگیری ریــوی، منتظر تنگی 
نفس، سرفه و افت اکســیژن نباشند زیرا شروع 
درگیــری ریــوی، مخصوصا در ســنین جوانی، 
می تواند با ادامه دار شدن علائمی همچون ضعف 
و بی حالــی، تهوع، ســرگیجه و... صورت گیرد؛ 
بنابراین بهترین زمان برای انجام سی تی اسکن 3 
تا ۴ روز پس از شــروع علائم است.ایسنا نوشت: 
رزیتا خداشاهی در مورد بهترین زمان برای انجام 
سی تی اسکن ریه در بیماران کرونایی اظهار کرد: 
درگیری ریوی هیــچ گاه از روزهای اول ابتلا به 
کرونا شــروع نمی شــود؛ معمولا ابتلا با علائم 
بی حالی، گلودرد، آبریزش بینی، سردرد و... شروع 
می شود و انتظار می رود این علائم در عرض 3 تا 

۴ روز بهبود پیدا کند.
وی تصریح کرد: اگر مشاهده شد علی رغم اینکه 

3 تا ۴ روز از شــروع بیماری گذشــته اما علائم 
همچنــان ادامه دارد و علائــم دیگری همچون 
سرگیجه، تهوع، استفراغ، ضعف شدید و... نیز به 
آن اضافه شده، این موضوع می تواند نشان دهنده 

درگیری ریوی باشد.
خداشــاهی ادامه داد: بیماران زیادی هستند که 
زمانی که به ما مراجعه می کنند، شاید 10 روز از 
شروع علائم شان گذشــته و درگیری ریوی پیدا 
کرده انــد. زمانی هم که از آن ها می پرســیم چرا 
برای درمان انقــدر دیر مراجعه کردید، می گویند 
سرفه نمی کردیم.رئیس بخش عفونی بیمارستان 
امام  رضا)ع( مشهد در ابتلا به سویه دلتا مواردی 
بوده کــه زودتر از ۴ روز درگیــری ریوی آن ها 
شروع شده، گفت: اما نمی توان این موضوع را به 
تمام بیماران تعمیم داد. مهم تر از همه این است 
که بیماران به علائم خود توجه داشــته باشــند؛ 
به طــور مثال تهوع و ســرگیجه از علائم مهم 

هایپوکسیمیا یا افت اکسیژن خون است.
خداشاهی در پاسخ به این پرسش که چه درصدی 
از درگیری ریوی خطرناک و نگران کننده است، 
عنوان کرد: هرچــه زودتر درگیری ریوی درمان 
شــده و جلوی پیشــرفت آن گرفته شود، بیمار 
نیز طبیعتا ســریع تر بهبود پیدا می کند. بیماران 
بســیاری بوده اند که بعد از ۴ روز از شروع علائم 
به مراکز درمانی مراجعه کرده اند. آن زمان کادر 
درمان متوجه شــده اند که این بیماران درگیری 
ریوی دارند اما خیلی ســریع بهبــود پیدا کردند.
رئیس بخــش عفونی بیمارســتان امام  رضا)ع( 
مشــهد ادامه داد: هرچه بیمــاران دیرتر مراجعه 
کنند، درگیری ریوی شان بیشتر شده و درمان آن 
نیز دشــوارتر می شود. حتی بر فرض اینکه کسی 
با 80 درصد درگیری ریوی درمان شــود و بتواند 
زنده بماند، مدت زمان بسیار زیادی طول می کشد 
تا بافــت ریه وی تا حدودی ترمیم شــود؛ حتی 

شاید ریه چنین فردی به طور صددرصد به حالت 
قبل بازنگردد.

وی بیــان اینکه تفاوت کرونــای دلتا با کرونای 
انگلیسی و چینی این است که ظاهر گول زننده ای 
دارد، اظهــار کرد: در انواع کرونای پیشــین فرد 
مبتلا از همــان روز اول علائم شــدیدی چون 
سرفه، تب، تنگی نفس، افت اکسیژن و... داشت 
اما متاســفانه علائم جهش دلتا حتی تا 10 روز 
شــبیه به کرونا نیســت. تنها علائم معمول آن 
طی این مدت نشــانه هایی نظیر سرماخوردگی 
یا ســینوزیت مثل گلودرد، آبریزش بینی و ترشح 

پشت حلق است.
خداشــاهی تاکید کرد: مشــکل اینجاست که با 
این علائم بیمار را گول می زند و همین موضوع 
موجب می شــود فرد بیمار با تاخیر به پزشــک 
مراجعه کند؛ بنابراین مردم خیلی باید توجه کنند 
و تمام علائم را جدی بگیرند تا به درگیری ریوی 

شدید دچار نشوند.
رئیس بخــش عفونی بیمارســتان امام  رضا)ع( 
مشــهد با اشــاره به اینکه جوانانی که واکسینه 
نشدند، بیشــتر از همه در معرض خطر هستند، 
گفت: در هر ۲ گروه دریافت کنندگان واکســن  و 
کسانی که هنوز واکســن نزده اند ابتلا به کرونا 
مشاهده می شود؛ دلیلش هم این است که درصد 
زیادی از افراد جامعه واکســینه نشده اند. انتظار 
می رود زمانــی که حداقل 50 تا ۷0 درصد مردم 
واکسینه شــدند، درصد ابتلا و مرگ ومیر کاهش 
پیــدا کند اما از آنجایی کــه تاکنون کمتر از 10 
درصد مردم واکسن دریافت کرده اند، این افراد در 
معرض شیوع توسط آن ۹0 درصد جمعیتی قرار 
می گیرند که واکسینه نشــده اند. در این شرایط 
طبیعتــا احتمال ابتلای آن  10 درصد واکســینه 
شــده وجود خواهد داشت. البته که مرگ ومیر در 

جمعیت واکسینه شده ها کمتر است.

بررسی تبعات روانی کرونا بر اقشار مختلف جامعه و سونامی افسردگی  ناشی از آن؛ 

 اینجا بوی مرگ می دهد
ملینا عبدالرضایی

کرونا حدود دو سال است که سرتیتر بیشتر 
خبرهای رســانه های جهان و ازجمله ایران 
اســت. وضعیت وخیم این بیماری و شیوع 
آن در کشور و افزایش مرگ ومیرهای ناشی 
از آن منجر به ایجاد ناامیدی و اســترس در 

میان اقشار مختلف جامعه شده است. 
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« جدا از 
اینکه وضعیت کشور در برابر کنترل بیماری 
کرونا و کاهش مرگ ومیرها در مقایســه با 
دیگر کشــورها مطلوب نیست، اما آنچه که 
می تواند در این دوران بیش از همه فشــار 
روانی به افراد متحمل کند اعترافاتی اســت 
که می تواند بسیار آســیب زا باشد آن هم از 
سوی افرادی که مستقیما مسئولیت مقابله با 

این بیماری را در کشور داشتند.
 اخیرا حسین علی شهریاری در گفت وگویی 
که بــا »رادیو جوان« داشــته بیان می کند 
شــرکت هایی که وعده تولیــد ۲0 میلیون 
واکســن داخلی تا پایان مردادمــاه داده اند، 
بلکــه نمی دانســتند که  دروغ نگفته انــد، 
نمی تواننــد چنیــن کاری را انجام دهند! او 
می گویــد که این شــرکت ها »درواقع فکر 
می کردند می توانند این کار را انجام دهند«!

شــهریاری در پاســخ بــه این کــه آیا ما 
نمی دانستیم زیرساخت تولید واکسن نداریم 
می گوید: »سهل انگاری شد؛ در این شکی 
نیســت«! این تنها بخشی از پاسخ هایی در 
برابــر عدم موفقیت در مقابله با این ویروس 
در کشــور اســت. پرداختن بــه گفته های 
حسین علی شهریاری تنها برای روشن شدن 
ابعاد روانی و فشــارهای روانی است که این 
قبیل از صحبت ها آن هم از سوی مسئولان 
بــرای خانواده های عزادار می تواند به همراه 

آورد.  
آنچــه که امروز اهمیت دارد این اســت که 
از درمان،  ناشی  بیماری کرونا، فشــارهای 
هزینه هــای بــالای درمان آن، نبــود دارو 
به انــدازه کافی، از دســت دادن عزیزان و 
پاســخ هایی از این دست از سوی مسئولان 
مربوطه می تواند چــه بحران روانی را برای 

جامعه به همراه آورد؟ 
در این راســتا از تعــدادی از شــهروندان 
درخواست کردیم تا تجربه ها و احساساتشان 
در مواجهه با این بیمــاری را برایمان بیان 

کنند.
ســتاره ۲۹ ســاله بیان می کند: »به غیر از 
فشــار های جســمی زیادی که این بیماری 
به همــراه مــی آورد، روح و روان فرد هم 
تحت تاثیر شــرایط بیماری قرار می گیرد از 
فشــار زیادی که در دوران قرنطینه تحمل 
می کند تا اســترس و ترســی که نسبت به 
اعضای خانــواده اش دارد که مبــادا آن ها 
هم گرفتار بیماری شــوند. به نظرم شــیوع 

بیمــاری ناامیدی بین افــراد ایجاد کرده و 
همین شرایط باعث شده تحمل افراد نسبت 
به شــرایط موجود جامعه خیلی کم شود که 
باعث ایجاد مشــکلاتی حتی در روابط افراد 

با یکدیگر شده«.
 او ادامه می دهد: »پیگیری و یا روبه رو شدن 
با اخبار منفی کرونا باعث ایجاد بی انگیزگی، 
ترس و غم بــرای ادامه زندگی ام شــده و 
احساس درماندگی دارم. کم کاری مسئولان 
برای کنترل شــیوع بیماری در مدت کوتاه، 
موجب شــده امید چندانی به بهتر شــدن 

شرایط نداشته  باشم«.
پدرم هر روز از تعداد مرگ ومیرهای 

کرونایی برایمان می گوید
مهــدی ۲۷ ســاله از وضعیت خانــواده و 
اینکه  رفتارهای پــدرو مادرش می گویــد؛ 
مادرش اســترس شدید پیدا کرده و از ترس 
ابتلا به بیماری کرونا و وسواس شدید فشار 
خون گرفته اســت، »مدت هاست عادت هر 
روزه پدرم اعلام تعداد مرگ ومیر کرونایی ها 
در خانه شــده. هر روز می گوید امروز 5۲0 
نفر، ۶50 نفر، 58۶ نفر و... این اعداد گاهی 
اوقات دیوانه ام می کند. مادرم مدام اطلاعات 
مربوط به کرونــا می خواند، تمام برنامه های 
تلویزیونی در رابطه با این بیماری را می بیند 
هر روز توضیح می دهد چطور دست هایمان 
را بشوریم، ماسک را چطور عوض کنیم و... 
حتی در گروه دوســتانه ام در فضای مجازی 
مدام از این که چه کســی بیمار شده، کدام 
یک از دوســتانمان فوت کرده، قرار اســت 
چه نوع جدیدی از ویروس وارد کشور شود 

صحبت می کنیم«.
او می گوید: »غمگینم، از خانه ماندن خسته 
شــده ام، مدام با خانــواده ام دعوا می کنم و 
حتی گاهی وقتــی می بینم خیلی ها رعایت 
نمی کنند در دلم آرزوی مرگشــان را دارم و 

این به نظر وحشتناک است«.  
مغزمان تحمل این حجم از مشکلات 

را ندارد
ســاناز 31 ساله اســت، او می گوید: »کرونا 
فشار جســمی، روانی و اقتصادی زیادی را 
برایمان به همراه داشــته؛ اخبار ناامیدکننده 
از مرگ ومیرها و وضعیت کشور، نوع بیماری 
که هر روز خبر از جهش های جدید در اخبار 
می دهند و هــر بار وخیم تر از قبل اســت، 
فشــار اقتصادی که به افراد وارد می شود به 
دلیل کمبــود دارو و قیمت های بالای آن و 
... همگی باعث می شــود افرادی که مبتلا 
به این ویروس شدند، نتوانند این فشارها را 
در زندگی خود تحمل کنند. نه تنها بیماری 
کرونا، بلکه هر فشاری را که در مدت زمانی 
به شــکل شــدیدی تحمل کنیــم به طور 
طبیعی بر روی صبر و اســتقامتمان نسبت 
به مشــکلات دیگر زندگی تأثیر می گذارد؛ 

چون مغز انسان در آن واحد نمی  تواند همه 
مشکلات را تحمل کند«.

اینجا بوی مرگ می دهد؛ این 
ناراحت کنند ه تر از هر چیزی است 

سیما 18ساله معتقد اســت، شرایطی را که 
کرونــا در جامعــه ایجاد کرده، فشــارهای 
روانی زیادی را به افراد منتقل می کند  مثل 
استرس، ترس از دست دادن عزیزان و حتی 
وســواس هایی در رعایت بهداشت که اذیت 

کننده است.
او بیــان می کنــد: »زمانــی کــه می بینم 
کشورهای دیگر بیشــتر به فکر شهروندان 
خود هستند و بیشتر شهروندانشان واکسینه 
کرده اند، ولی آمار مرگ ومیر ناشــی از کرونا 
در جامعه ما هر روز بیشتر می شود و درواقع 
اینجا بوی مرگ می دهد از هر چیزی برایم 

ناراحت کننده تر است«.
هر روز نگران این هستم که چه زمانی 

نوبت من و خانواده ام می شود
مرتضی 3۴ ســاله معتقد است، شنیدن اخبار 
از دســت دادن هموطنان  مرگ ومیر کرونا و 

و حتی مردم کشــورهای دیگــر باعث ایجاد 
ناامیدی شــده.وی می گویــد: »به نظرم این 
حس ناامیدی بیشــتر بخاطر این اســت که 
در کشــوری زندگی می کنیــم که هیچ کس 
اهمیتی به مسائل و مشکلات مردم نمی دهد، 
در کشورهای دیگر حفظ تندرستی، بهداشت 
و ســلامت مردم جزء خدمات اولیه ای است 
که دولــت در اختیــار مردم می گــذارد. در 
بیشتر کشــورها اوضاع رو به بهبود است، اما 
در کشــور ما هر روز خبرهایی مثل افزایش 
بیماران کرونایی، کمبود دارو و کمبود ســرم  
می شــنویم. هر روز نگران این هستم که چه 
زمانی بچه ام، مادرم، همسرم و یا خودم درگیر 
فشارهای  می شویم«.اســترس،  بیماری  این 
ناشی از غم از دســت دادن عزیزان، شنیدن 
اخبار منفی در مورد احتکار دارو، کمبود دارو، 
پرشدن تخت های بیمارستانی، افزایش تعداد 

مرگ ومیرهــا و مبتلایان بــه کرونا و حتی 
افزایش قیمــت برخی مواد خوراکی که برای 
بیماران مبتلا به کرونا و کسانی که در معرض 
بیشــتر این بیماری قرار دارند منجر به ایجاد 
یأس و ناامیدی شــده است، وضعیتی که در 
صورت ادامــه دار شــدن آن می تواند تبعات 
بســیاری برای سلامت روان جامعه به همراه 

بیاورد. 
نــدا اخــروی، مدیر گروه ســلامت روانی، 
اجتماعی و اعتیاد دانشــگاه علوم پزشــکی 
مشــهد معتقــد اســت، ســرعت انتشــار 
کووید-1۹، میزان واگیری و مرگ و میر قابل 
توجه آن، باعث ایجاد وضیعت اورژانسی در 

بهداشت کشورهای جهان شده است.
وی در گفت وگو با »صبح امروز« با اشــاره 
به احســاس عدم ایمنی نســبت به کافی 
بودن درمــان موجود برای بیمــاری کرونا 
توضیح می دهد: احساس عدم ایمنی نسبت 
به کافی بــودن درمان هــای موجود، ترس 
از انتقال بیماری به بســتگان و دوســتان، 
مــرگ اعضای نزدیک خانواده و احســاس 
گناه بازماندگان، بار روانی زیادی را به همه 
افراد جامعه و به ویژه بیماران تحمیل می کند 
علاوه بر بروز تبعات جســمی در مبتلایان 
بــه کووید- 1۹، این بیماری منجر به ایجاد 
عوارض روانشــناختی و روانپزشکی نیز در 

مبتلایان می گردد.
افزایش بی خوابی ها و خلق افسرده ناشی 

از ترس از بیماری کرونا 
وی ادامه می دهد: با توجه به مشــابهت بسیار 
زیــادی که بیــن همه گیری هــای SARS و 
MERS بــا کوویــد-1۹ وجــود دارد، نتایــج 
پژوهش های این دو همه گیــری تا حد زیادی 
قابل تعمیم به شــرایط فعلی نیز می باشد. مرور 
۷۲ مقاله شامل 355۹ بیمار در کشورهای درگیر 
با دو بیماری SARS و MERS نشــان داد در 
طــی دو ماه بعد از ابتلا به کووید، 33¬ بیماران 
دچار خلق افسرده ، 3۶¬ دچار اضطراب و 3۴¬ 

دچار بی خوابی بودند.
بروز اختلال  روانپزشکی بین مبتلایان 

به کرونا
به گفته اخروی، نتایج بررســی هایی که بر 
روی بیماران کووید-1۹ انجام شده مشخص 
کرده  اســت در بیمارانی که سابقه ابتلا به 
نداشــتند، طی ۹0- روانپزشــکی  اختلال 

1۴ روز بعد از ابتــلا به بیماری کووید-1۹، 
احتمال بروز اولین تشخیص روانپزشکی در 
آن ها افزایش می یابد. 18 درصد این بیماران 
نوعی از اختلال روانپزشــکی را نشان دادند 
و بیشــترین احتمال بروز بــرای اختلالات 
اضطرابی، بی  خوابی و دمانس مشاهده شده 
است.مدیر گروه ســلامت روانی، اجتماعی 
و اعتیاد دانشــگاه علوم پزشــکی مشهد با 
بیان اینکه »نتایج مطالعات مختلف نشــان 

افــراد جامعه ممکن اســت  می دهد کــه 
ســطحی از اختلالاتی از قبیــل اضطراب، 
استرس و افســردگی و حتی فکر آسیب به 
خود را تجربه کنند« می گوید: خانواده افراد 
متوفی به دنبال بیماری کووید-1۹ نیز جزء 
گروه هایی هستند که در معرض خطر آسیب 
به سلامت روان و درگیری با سوگ پیچیده 

هستند.
نبود شرایط عادی برای سوگواری اثرات 
نامطلوبی بر روان بازماندگان می گذارد 

به گفتــه وی، بازماندگان افــراد متوفی در 
مدت کوتاه متحمل فشــار شدیدی شده اند، 
برخی در ایام پیــش از مرگ عزیزان خود، 
ارتباط کمی با آن ها داشــته اند یا شــرایط 
عــادی بــرای ســوگواری و بهره مندی از 
حمایت نزدیکان و آشنایان نداشته اند؛ همه 
این موارد باعث می شــود فرآیند سوگواری 
به صورت طبیعی و ســالم طی نشده و این 
اثرات نامطلوبی بر سلامت  موضوع میتواند 

روان آنان داشته باشد.
اخــروی با اشــاره بــه تاثیــر کمک های 
روان شناختی و روانپزشــکی به افرادی که 
تحــت تاثیر عوارض روانی قــرار گرفته اند، 
تشــریح می کند: البته خبر خوب این است 
که کمک های روان شــناختی و روانپزشکی 
می تواند بــه افرادی که تحت تاثیر عوارض 
روانی این شــرایط قــرار گرفته اند )بدلیل 
درگیر شدن با بیماری کرونا یا فوت عزیزان 
خود یا فشــارهای روانــی مترتب بر بحران 
ایجاد شــده در جامعه(، کمک کند تا بتوانند 

سلامت روان خود را بازیابند.
ارائه خدمات رایگان روان درمانی از سوی 

مراکز بهداشت  
وی توضیح می دهد: بســیار مهم است که 
وضعیت روانشــناختی گروه هــای مختلف 
افراد جامعه که متاثر از شــیوع کووید-1۹ 
بوده اند بررســی شــده و مداخلات درمانی 
مناســب به این افراد ارائه گردد. شایان ذکر 
اســت مراکز خدمات جامع ســلامت )یا در 
این خدمات  اصطلاح رایج مراکز بهداشت( 
را بصورت رایگان در اختیار همه هموطنان 
قــرار می دهند.وضعیت کشــور به گونه ای 
اســت که به شــدت همه اعضای جامعه از 
کادر درمــان گرفته تا مــردم عادی نیازمند 
افزایش میزان  تغییر در مدیریت بیمــاری، 
داروها، کاهش مبتلایــان و مرگ ومیرهای 
ناشی از این بیماری هستند؛ چراکه پایداری 
این شرایط نه تنها روز به روز آمار فوتی های 
کشــور را بالا می برد، بلکه آمــار جدیدی 
ناشــی از بیمارانی که دچار اختلالات روانی 
هستند را بیشــتر می کند؛ پرسش اینجاست 
چه کسی می تواند در آینده ای نه چندان دور 
پاسخگوی وضعیتی ناشی از طغیان بیماران 

روحی و روانی در کشور باشد؟  
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مدت هاست عادت 
هر روزه پدرم اعلام تعداد 
مرگ ومیر کرونایی ها در خانه 
شده. هر روز می گوید امروز 
520 نفر، 650 نفر، 586 نفر 
و... این اعداد گاهی اوقات 
دیوانه ام می کند، حتی در 
گروه دوستانه ام در فضای 
مجازی مدام از این که چه 
کسی بیمار شده، کدام یک 
از دوستانمان فوت کرده، 
قرار است چه نوع جدیدی 
از ویروس وارد کشور شود 

صحبت می کنیم
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بازشناسی تکایای ایرانی
دکتر الهه ذوقی حسینی | عضو هیئت علمی گروه معماری دانشگاه آزاد اسلامی، 

واحد مشهد
ــان  ــی انس ــای اجتماع ــه نیازه ــخگویی ب پاس
پیونــد  بــرای  لازم  فرصت هــای  تأمیــن  و 
افــراد، مســتلزم وجــود فضــا و  اجتماعــی 
قــرارگاه کالبــدی مناســب اســت. کالبــدی کــه 
ــراد درون  ــف اف ــاز ورود و توق ــد زمینه س بتوان
فضــا باشــد. در ایــن میــان فضاهــای عمومــی 
بــه خصــوص فضاهــای آیینــی از اهمیــت 
ــتاقانه  ــز مش ــردم نی ــد و م ــی برخوردارن خاص
ــی  ــن فضاهای ــارکت در چنی ــور و مش ــه حض ب

ــاد کالبــدی کــه در حضــور و تعامــل  ــر ابع ــد. همچنیــن عــلاوه ب پاســخ مثبــت داده ان
ــت  ــی اس ــای اجتماع ــق رویداده ــی و خل ــش بین ــت. پی ــر اس ــراد مؤث ــی اف اجتماع
کــه در عیــن ایجــاد فرصت هــای مشــارکت در فعالیت هــای اجتماعــی می توانــد 
ــه عنــوان  ــه مــکان نیــز باشــد. از ایــن رو آیین هــا ب زمینه ســاز ارتقــاء حتــس تعلــق ب
مجموعــه ای از آداب، مراســم، نفغــات ، حــرکات و کلمــات و نمادهایــی کــه از دیربــاز 
تاکنــون باقیمانده انــد، گرچــه بــه ســبب ســیر تاریــخ و تأثیــر فرهنگ هــای وارد شــده، 
ــژه و  ــگاه وی ــوز از جای ــا هن ــده اند؛ ام ــمگیری ش ــدد و چش ــرات متع ــتخوش تغیی دس
تأثیرگــذاری بــرای عمــوم شــهروندان در جامعــه برخوردارنــد. در واقــع انســان ها بــرای 
ــد و  ــد آورده ان ــن را پدی ــه عمــق راز، آئی ــر راز و دســتیابی ب ــاط و گشــودن ه ــر ارتب ه
ــر  ــه حکمــت کشــفی، مبتنــی ب ــه فــرد کــه برپای ــا انجــام آداب و رســوم منحصــر ب ی
ــذا رفتارهــای آئینــی، نیــز نوعــی  ذات ستایشــی بــوده بــه آئیــن ورزی می پرداختنــد. ل
خــاص از رفتارهــا را در بــر می گیرنــد کــه توســط جامعــه پذیرفتــه شــده و بــه گونــه ای 
ــا مــاورا الطبیعــه برقــرار می کننــد.  ارتبــاط افــراد آن جامعــه را پدیده هــای فرامــادی ی
بنابرایــن مراســم آئینــی نیــز نوعــی خاصــی از گفتــار، رفتــار و اعمــال منظــم اســت کــه 
از آموزه هــای دینــی و ماورائــی سرچشــمه گرفتــه و یــا بــرای بیــان احساســات دینــی 
ــد در بیشــتر  ــادی کــه دارن ــه دلیــل قدمــت زی ــه می شــود و ب ــه کار گرفت و مذهبــی ب
مــوارد بــا ســنت و تاریــخ مردمــان یــک منطقــه پیونــد خورده انــد و جزئــی از فرهنــگ 

ــده اند. ــز ش ــردم نی م
واقعــه عاشــورا بــر ابعــاد مختلــف زندگــی شــیعیان تأثیــر بســزایی داشــته اســت و بــه 
عنــوان الگویــی بــرای زندگــی و تفکــر در بــاب چگونــه زیســتن از نظــر اخلاقــی و از 
نظــر اجتماعــی بــه عنــوان عامــل وحــدت بیــن اقشــار مختلــف عمــل نمــوده اســت. در 
ســرزمین ایــران بــا تفکــر غالــب شــیعی، برگــزاری مراســم مذهبــی عاشــورا، تاریخــی 
طولانــی داشــته و حتــی چنیــن بیــان شــده اســت کــه عــزاداری بــرای امــام حســین 
)ع( ریشــه در فرهنــگ ایرانــی دارد. بدیــن ترتیــب حماســه امــام حســین )ع( و آنچــه 
مربــوط بــه اوســت از جملــه مراســم، فضاهــا، عناصــر و ارزش هــا و حتــی مضامیــن آن 

بــه عنــوان عامــل هویتــی فرهنگــی و پایــداری شــیعیان نقــش ایفــاء می کنــد.
ــد  ــزاداری دارن ــم ع ــاً مراس ــی خصوص ــم های آئین ــه مراس ــی ب ــه خاص ــان توج ایرانی
و بــرای جلــوه و شــکوه چنیــن مراســمی از آئینــی مختلــف بهــره می گیرنــد. 
ــا  ــواع تکای تعزیه گردانــی و شــبیه خوانی بعــد از دوره قاجــار رونــق گرفــت و ســاخت ان
و حســینیه ها بــرای اجــرا و برپایــی تعزیــه در اکثــر شــهرهای ایــران معمــول شــد. لــذا 
بررســی فضاهــای شــهری در ایــران بیانگــر آن اســت کــه بیشــتر آنهــا بــه دلیــل وجــود 
عناصــر فرهنگــی و مذهبــی چــون مســجد، تکیــه، حســینیه، مدرســه علمیه)حــوزه( و 
نظایــر این هــا، کارکــرد فرهنگــی و مذهبــی داشــته اند. بــه گونــه ای کــه بــا توجــه بــه 
پویایــی موجــود در ایــن عناصــر، فضاهــای شــهری نیــز از پویایــی اجتماعــی برخــوردار 
ــزاداری  ــم ع ــون مراس ــی همچ ــی و اجتماع ــم های فرهنگ ــیاری از مراس ــوده و بس ب
امــام حســین)ع( در ایــن فضاهــا اجــرا می شــده اســت. در واقــع از یــک ســو می تــوان 
گفــت کــه شــبیه خوانــی و انــواع تأترهــای بومــی، وســیله ای فرهنگــی اســت و تنهــا 
ــا شــناخت و گســترش آن  یــک هــدف هنــری و کالبــدی نمی باشــد. وســیله ای کــه ب
ــرد. از  ــه کمــک ک ــی انســان و جامع ــه تعال ــوان ب ــد از آن می ت ــز اســتفاده هدفمن و نی
ســوی دیگــر احیــاء ایــن میــراث معنــوی کــه بــه علــت فراموشــی در حــال از دســت 
ــی  ــراث فرهنگ ــتفاده از می ــت اس ــد و در نهای ــه می باش ــل توج ــز، قاب ــت نی ــن اس رفت
ــی اســلامی در گــوش  ــی و بازگــو نمــودن فرهنــگ ایران ــا مقاصــد توریســتی فراغت ب

جهانیــان.
ــی از  ــی ایران ــراژدی مذهب ــن ت ــه ای ــد ک ــان می ده ــه نش ــخ تعزی ــه تاری ــی ب نگاه
ــش شــدید  ــان و گرای ــدن صفوی ــس از روی کار آم ــاز ســده دهــم، پ ســده نهــم و آغ
ــان در  ــون ایرانی ــان تاکن ــت. از آن زم ــه اس ــق یافت ــی، رون ــای دین ــه آموزه ه ــا ب آن ه
قلمــرو ســوگواری و ســوگداری همــواره بــه تماشــای مجالــس تعزیــه نشســته اند. هنــر 
شــبیه خوانــی کــه بــه عنــوان یــک هنــر ملــی در ایــران شــناخته می شــود، علیرغــم 
ــتاقان  ــان مش ــون، هم چن ــینما و تلویزی ــر، س ــر تأت ــی نظی ــای نمایش ــعه هنره توس
ــه  ــه هم ــت ک ــی اس ــن در حال ــت. ای ــته اس ــور داش ــارج کش ــل و خ ــی در داخ فراوان
ــا برگــزار می شــود و تمامــی  ــی در سرتاســر دنی ســاله جشــنواره های نمایشــی گوناگون
ــی  ــداف فرهنگ ــه اه ــتیابی ب ــرای دس ــی، ب ــای نمایش ــتفاده از هنره ــا اس ــورها ب کش
اجتماعــی خــود، در ســطح ملــی ســود می برنــد، در جهــان امــروز کــه کشــورها تــلاش 
ــد  ــد و فرهنــگ و عقای ــا اســتقلال فرهنگــی و فکــری خــود را حفــظ نمای ــد ت می کنن
خــود را بــه گــوش دیگــر جهانیــان برســانند، اجراهــای نمایشــی از شــناخته شــده تریــن 
ــد  ــان اســت. بای ــه جهانی ــی ب ــگ مل ــی فرهن ــرای صــدور و معرف ابزارهــای موجــود ب
بــه ایــن حقیقــت واقــف بــود کــه صــدور فرهنــگ زنــده و پویــا، جــدا از صــدور کالا و 
ــادی  ــی نمی باشــد. در همیــن راســتا کشــورهای زی ــه بازارهــای جهان دســت یافتــن ب
ــی  ــگ ملی شــان، جشــنواره های گوناگون ــا اســتفاده از آداب و رســوم و فرهن ــا ب در دنی
ــه  ــه ب ــی ک ــای نمایش ــرک و کاروان ه ــای متح ــل: نمایش ه ــد، از قبی ــزار می کنن برگ
ــه  ــوط ب ــن های مرب ــردد، جش ــزار می گ ــیا برگ ــرق آس ــورهای ش ــده در کش ــور عم ط
ــای  ــاورزی، نمایش ه ــف کش ــولات مختل ــت محص ــت و برداش ــاص کش ــای خ روزه
ــا و  ــف اروپ ــه در ســطح شــهرهای مختل ــی ک ــای خــاص مل ــز ورزش ه ــی و نی خیابان
ــق توریســت  ــی را از طری ــن، کشــورها ســودهای کلان ــزار می شــود. اینچنی ــیا برگ آس
ــه،  ــردد ک ــؤال مطــرح می گ ــن س ــوق، ای ــب ف ــه مطال ــه ب ــا توج ــد. ب ــذب می نماین ج
ــوش در  ــورت خودج ــه ص ــی ب ــای نمایش ــن کاروان ه ــه اینچنی ــا ک ــور م ــرا در کش چ
ــه  ــم آن اســت ک ــدارد؟ بی ــود ن ــن نگرشــی وج ــردد، چنی ــزار می گ ــاص برگ ــی خ ایام
ایــن نمایش هــا بــه علــت عــدم وجــود برنامه ریــزی، نادیــده انگاشــته شــدن و تکــرار 
گونه هــای گذشــته، کم کــم رنــگ کهنگــی و رخــوت بگیــرد. چــرا چنیــن ســرمایه ای 
ــت  ــور در جه ــی کش ــای فرهنگ ــی از میراث ه ــوان یک ــه عن ــوان از آن ب ــه می ت را ک
اهــداف گوناگونــی چــون توســعه فرهنگــی، حفــظ میــراث فرهنگــی، صــدور فرهنــگ 
ملــی مذهبــی و نیــز جــذب ســرمایه و توریســت اســتفاده هدفمنــد نمــود بــه فراموشــی 
ــه  ــه مرکــزی واتیــکان نســخ کامــل تعزی ــی کــه کتابخان ســپرده شــده اســت؟ در حال
ــخ  ــن نس ــای ای ــظ و احی ــت حف ــی در جه ــه تلاش ــرا هیچ گون ــت. چ ــران را دارا اس ای
ــود  ــته و خ ــود نداش ــه روزگاری وج ــن تعزی ــه ای ــر ن ــرد؟ مگ نمایشــی صــورت نمی گی
ســاخته روح، ذهــن و دســت همیــن مردمــان اســت، پــس چــرا بســان امــری مقــدس 
ــورت  ــراوت آن ص ــی و ط ــت تازگ ــی در جه ــچ کوشش ــود و هی ــورد می ش ــا آن برخ ب
نمی پذیــرد؟ راه هــای احیــاء شــبیه خوانــی چیســت؟ آیــا بــا تغییــر و اســتفاده از ســاز و 
آلات جدیــد می تــوان بــه آن تازگــی بخشــید؟ آیــا بایــد نمایشــنامه های تــازه نوشــت 
و مفاهیمــی جدیــد بــه آن وارد کــرد؟ آیــا تکایــا بایــد همیشــه بــه همان گونــه قدیــم 
ســاخته شــوند و اســتانداردها و نیازهــای جدیــد در آن رعایــت نگــردد؟ مگــر نــه ایــن 
ــرای نیازهــای آن زمــان  ــا نیازهــای قدیــم مطابقــت داشــته و ب کــه تکایــای قدیــم ب
بــه روز بــوده اســت. آیــا فقــط اجراهــای نمایشــی، محــدود بــه ایــام خاصــی می شــود 
ــت  ــی اس ــن در حال ــود؟ ای ــزار نم ــال برگ ــام س ــی ای ــا را در تمام ــوان آن ه و نمی ت
ــه ســزایی دارد. اجــرای آن  ــا نقــش ب ــی م ــج فرهنــگ مل ــی در تروی کــه شــبیه خوان
ــته  ــراه داش ــه هم ــد را ب ــی دیپلماســی جدی ــد نوع ــان می توان ــف جه ــی مختل در نواح
باشــد، بــه عبارتــی سیاســت و دیانــت ایرانــی می توانــد در قالــب تعزیــه بــه کشــورهای 
خارجــی معرفــی شــود و موجبــات گســترش فرهنــگ و اعتقــادات ایرانــی کــه ریشــه در 

مکتــب اســلام و تشــیع دارد، فراهــم گــردد.

یادداشت

 یک مومیایی در »پمپئی« کشف شد
مومیایــی یک مرد که در وضعیت مطلوبی قرار 
دارد در مقبره ای واقع در شهر تاریخی »پمپئی« 

کشف شد.
به گــزارش روزنامه »صبح امــروز« و به نقل 
از لایوســاینس، بقایای یکی از ســاکنان شهر 
»پمپئی« که بخش هایی از آن مومیایی شــده 
اســت در مقبره ای که خارج از مرکز این شهر 

قرار دارد کشف شد.
بــا توجه به حکاکی هایی که بر روی این مقبره 
نقش بســته اســت می توان نتیجه گرفت این 
 Marcus Venerius« بقایا به مردی به نــام

Secundio« تعلــق دارد کــه در زمان مرگ 
در دهه ۶0 میــلادی زندگی می کرده و زمانی 
نیز برده بوده اســت. این مــرد پس از آن که از 
بردگی رهایی پیدا می کند به یک کاهن تبدیل 

می شود.
بقایای این مرد در مقبره ای کشــف شــد که 
زمانی در آن تصاویر گیاهان ســبز بر پس زمینه 
آبی رنگ نقش بســته بودند. اثــرات محو این 
نقاشی ها هنوز بر روی دیوارهای خارجی مقبره 
وجود دارد. بقایای این مــرد در اتاقکی مُهر و 
موم شده کشف شد که ســقفی قوس دار برای 

آن ساخته شــده اســت. هنوز موها و یکی از 
گوش های او بر روی جمجمه قابل تشــخیص 
از  تکه هایی  همچنین  هستند.باستان شناســان 
پارچه و دو بطری شیشــه ای را که بیشــتر با 
نام »Unguentarium« شــناخته می شوند در 
مقبره این مرد کشــف کرده اند. این نوع ظروف 
شیشــه ای معمولا در قبرســتان های رومی و 
یونانی کشــف می شوند و معمولا حاوی روغن 
و عطرهایی هســتند که در مراسم ترحیم مورد 

استفاده قرار می گیرند.
در این مقبره همچنین دو ظرف کشــف شــد؛ 

یکی از آن ها یک ظرف آبی شیشه ای است که 
 Novia Amabilis« به زنی که از او به عنوان

« )همسر مهربان( یاد شده است، تعلق دارد.
ســوزاندن اجساد رایج ترین روش برای ساکنان 
»پمپئی« در دوران رومی بوده است. مشخص 
نیست که چرا جســد این مرد سوزانده نشده و 
حتی مشخص نیســت آیا بخش هایی از جسد 

این مرد عمدا مومیایی شده است یا خیر.
ایــن مقبره در گورســتان »پورتا ســارنو« که 
درســت در بیرون از دیوارهای شهر قرار دارد 

واقع شده است.

صبح امروز از خبرنگاران خط مقدم می گوید؛

تخریب چیان قلم به دست
ویروس چینی، کوئید1۹، 
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فوتی  و  مبتلایان  آمار 
هــا، مــرگ و میر، 

بیماری و...
اینهــا مفهــوم اغلب 
ما  که  اســت  تیترهایی 
ایــن روزهایمــان را با 
نوشتن از آن پر میکنیم. 
های  فوریت  بخــش  از 
پزشــکی تا سردخانه، از 
غسالخانه،  تا  آمبولانس 
از ورودی شهر تا بهشــت رضا و... همه جا 
رفتیم و دیدیم و نوشــتیم! فریاد کشــیدیم، 

مطالبه کردیم، هشدار دادیم...
ما خبرنگارهــا حتی در روزهای قرنطینه هم 
تعطیل نبودیم، نه بــه اندازه کادر درمان که 
شــاید همپا و در کنار آنهــا تلاش کردیم تا 
مردم را مجاب به خانه نشــینی کنیم. تلاش 
کردیم تا باری را از دوش کســی برداریم. با 

عکس و خبر و گزارش و... 
امــا، هــرروز نــام یکــی از همکارانمان را 
میخواندیم که مبتلا شده است. دعا میکردیم 
و این تنها کاری بود که از دستمان می آمد! 
همین هفته اخیر هرچه دعــا کردیم بازهم 
سه خبرنگار و عکاس و تدوینگر حوزه رسانه 
های مشهد را از دست دادیم. حالا هم وقتی 
صحبت از نوشــتن از کسانی باشد که شاید 
همکار، رفیق، همصحبــت، یا اصلا زیر نام 
یک صنف با ما باشــند بــه مراتب تلخ تر از 
هر نوشتنی است. درســت به اندازه نوشتن 
از شــهید صارمی، خبرنگاران هواپیمای چند 
سال پیش، دختران محیط زیست سال اخیر 

و... سخت و رنج آور است. 
این گزارش بــه یاد خبرنگارانی که شــاید 
شهدای حوزه رســانه در خط مقدم مبارزه با 
کرونا هستند نوشته شده و گوشه کوچکی از 

جهاد این گروه کثیر را به تصویر می کشد!
بیش از 500روز در راه مقابله

امروز یک شنبه 31 مرداد ماه حدود 5۴0 روز 
از انتشــار اولین خبر رسمی مبنی بر ابتلای 
می گذرد.  کوییــد_1۹  ویــروس  به  فردی 
روزهایی که این بیماری ناشــناخته ترس در 
دل مردم انداخته و دورهمی و دید و بازدید ها 
و مشــاغل را بهترین مکان برای ابراز وجود 

خــود دانســته و خیلی زود خــود را به یک 
پاندمی جهانی مبدل کرد. در روزهای ابتدایی 
که ویــروس منحوس کرونا بر ســر زبان ها 
افتاد، بســیاری از مســئولین و متخصصین 
حــوزه درمان به زودگذر بــودن این بیماری 
خوشــبین  بوده اما متاسفانه این بیماری روز 
بروز گســترده تر و همگانی تر شــد. ویروس 
ناشــناخته ای که بذر ترس و ناامیدی و یاس 
را در دل مردم کاشــته و استرس را مهمان 

خانواده ها کرد. 
از همان روزی که زمزمه های ویروس چینی 
در همان ووهان شــنیده شــد، خبرنگاران و 
متصدیان حوزه رســانه به اطلاع رســانی از 
زوایای پنهان و آشــکار این بیماری پرداخته 
تا شاید با اشکار شــدن و افزایش اطلاعات 
عمومی آحاد جامعه، بتوانند از گســترش این 

فاجعه انسانی جلوگیری کنند.
خبرنگار؛ مهم ترین ضلع فرهنگ سازی و 

مطالبه گری
خبرنگاران به عنوان مهم ترین ضلع مطالبه گر 
فرهنگ ســازی و متصدی اطلاع رسانی به 
دنبــال مطالبه عمومی مــردم در کنار کادر 
درمان و دیگر مشــاغل مربــوط به ویروس 
کویید_1۹ قرار گرفتند تا بتوانند اطلاع رسانی 
دقیق ، عمیق و شفاف تری از این بیماری به 
گوش و چشم مخاطبان برسانند. در روزهایی 
که تمام شهر قرنطینه شده و بیشتر مشاغل 
تعطیل شــدند کار خبرنگاران بیش از پیش 
اهمیت یافته و به جــای قرنطینه خانگی در 
کنار کادر درمــان و بیماران کرونایی حضور 
یافته تا علاوه بر اطلاع رسانی مردم را مجاب 

به خانه نشینی کنند.
یکی از اولین خبرنگاران جهادی

رائین امان الهی خبرنگار صبح امروز، از اولین 
خبرنگارانــی بود که به صــورت جهادی در 
بیمارستان شریعتی که جهت پذیرش بیماران 
کرونایی اختصاص یافته حاضر شــده بود تا 
علاوه بر وظیفه خطیر اطلاع رسانی، کمکی 

برای کادر درمان باشند.
رایین می گوید: شــاید حس کنجکاوی بیش 
از حد مرا به حضور در بیمارســتان شریعتی 
واداشــت؛ کنجکاوی در خصــوص بیماری 
ناشناخته ای که تنها چند کلیپ از آن منتشر 
شــده و همان کلیپ ها استرس و ترس را به 

جان مردم انداختند.
وی ادامه می دهد: اولین بار کلیپی از بیهوش 
شــدن یهویی مردم ووهان چین در فضای 
مجــازی دیــده و پس از آن چنــد کلیپ از 
افرادی که در سطح شهر مشهد و در خیابان 
وکیل آباد به همان شــکل مردم ووهان و به 
صورت یکباره از حال رفتند و مشاهده کرده 
و بیش از قبل کنجکاو شدم تا اطلاعاتی در 

خصوص این بیماری دست پیدا کنم.
روزهای سخت انتظار

خبرنگار صبح امروز روزهای ســخت حضور 
در بیمارســتان شــریعتی را این گونه توضیح 
می دهد: تیمــاری بیماران کرونایی، بیمارانی 
که کمترین شناخت نسبت بیماریشان داشته 

و متاســفانه هیچ دارویی برای درمان کشف 
نشده سخت ترین کار بود.

وی اضافه می کند: در روزهایی که همراهان 
بیماران اجازه دیــدار با فرد مبتلا به کرونا را 
نداشــته و پشــت درهای بیمارستان نگاه پر 
از انتظار و التمــاس خانواده بیماران تیغی بر 
روح و جان ما بود، من اسم ان روزهای اول 
شــیوع کرونا را در دفتر یادداشت های روزانه 
خود مرگ در تنهایی، روزهای انتظار مرگ، 

بیخبری گذاشتم.
روزهای تلخ و غمگینی که بوی نای می داد

رایین با اشــاره به اینکه »متاســفانه با قرار 
گرفتــن در بطن کرونا عــلاوه بر کمک به 
کادر خســته درمان، بایســتی گزارش هایی 
در خصــوص ایــن بیماری نیز بــه گوش و 
چشــم مردم می رســاندم« نیز ابراز می کند: 
گزارش هایی مبنی بر آمار فوتی و نبود درمان 
که جز یاس و ناامیدی رهاورد دیگری ندارد، 
جایی در گزارش های من نداشت، اما وظیفه 
خبرنگار اطلاع رســانی دقیق و شفاف بوده و 
درست در همان روزها هر خط از گزارش ها را 

با اشک نوشتم تا مردم در خانه بمانند.
آژیر کرونا به صدا در آمد

راییــن ادامه می دهد: شــاید ایــن حجم از 
تخت های پر بیمارستانی، کمبود تخت و دارو 
و نبود امکانات و خستگی کادر درمان را قبل 
از این تنها در فیل ها دیده بودم، اما این دیگر 
فیلم نبود و متاسفانه تلخ ترین واقعیت روزگار 

مدرن بود.
خبرنــگار صبــح امــروز در بخــش پایانی 
صحبت های خــود می گوید: در همان روزها 
که حتــی خبر از ناقل بودن یــا نبودن خود 
نداشــتم، بخاطر حفظ جان مــردم، حتی از 
اسنپ هم استفاده نمیکردم تا یک نفر کمتر 
به این بیماری مبتلا شود تا شاید این زنجیره 

وحشتناک قطع شود.
قلم هایی که بوی کافور می دهند

مرتضــی قربانی یکی دیگر از اهالی رســانه 
است که حدود 13 سال در عرصه خبررسانی 
فعالیت داشــته و اکنون با شروع پیک پنجم 
کرونا و ســویه دلتا، در کنار غسالان بهشت 
رضــا حضور یافته تا به امر غســل و کفن و 

دفن شتاب ببخشد.
قربانی این گونه بیــان می کند: حدود یکماه 
پیش یکی از بســتگانم فوت کرد و بهشــت 
رضــا اعلام کرد که ســه روز دیگر جنازه را 
بــرای دفن تحویل می دهنــد، وقتی جویای 
علت این امر شدم گفتند که آمار فوتی ها بالا 

رفته و با کمبود غسال مواجه هستیم.
ایــن خبرنگار که حالا یک غســال جهادی 
اســت ادامه می دهد: دین اســلام، روایات 
بســیاری از ثواب و خیر غسل و کفن و دفن 
مسلمان و نیز تســریع امور دفن داشته و به 
همین دلیل برای اثبات رســالت خبری خود 
در کنار غســالان حضور یافته و به این افراد 

کمک کردم.
قربانــی ابراز می کنــد: روزهــای تلخ و پر 
کافوری مشــهد را فراگرفته در هر شــیفت 
بهشت رضا حدود ۷0 نفر فوتی را آماده ورود 
به خانه ابدیشان می کنیم، ۷0 نفر تنها فوتی 

مرد آمار دردناک و قابل تاملی است.
رسالت خبرنگاری

این خبرنــگاران جهادی، تنهــا نمونه ای از 
افراد خبرنگاری اســت که در کنار رســالت 
خود، جهاد و کمک به مشــاغل کرونایی را 
انتخاب کرده اســت. هرچنــد خبرنگاری به 
نوبه خود یکی از پرخطر و ریسک پذیر ترین 
میان مشاغل با امنیت پایین است. اما همین 
خبرنــگاران برای اطلاع رســانی دقیق و به 
جهــت احقاق مطالبه مردمی مبنی بر قطع و 
پایان این بیماری منحوس و ســیاه در مراکز 
درمانــی و در پرخطرتریــن اماکن کرونایی 
حضور یافته تا علاوه بــر مطالبه گری مردم 
را مجاب به کمک در قطع این زنجیره کنند.

ابتلای ۶0 درصد خبرنگاران به کرونا
در ادامه بــا محمدجواد رنجبــر، عضو خانه 
مطبوعات و رســانه های اســتان خراســان 
رضوی پیرامــون وضعیت ابتلای خبرنگاران 
به کرونــا به گفت گو نشســتیم که در ادامه 

بخشی از آن را می خوانید؛
عضو هیــات مدیره خانه مطبوعات اســتان 
خراســان رضوی می گوید: حدود ۶۹ درصد 
از خبرنگاران اســتان حداقل یک بار به کرونا 
مبتلا شدند و برخی با وجود بهبودی نسبی، 
همچنان در حال دست و پنجه نرم کردن با 

عوارض این بیماری هستند.
محمدجواد رنجبر در گفتگو با خبرنگار »صبح 
امروز« می افزاید: در روزهایی که حتی برخی 
از مســئولین به خاطر ترس ناشی از ابتلا به 
کرونا خانه شینی را انتخاب کردند، خبرنگاران 
به عنوان طلایه داران اطلاع رســانی خانه و 
کاشــانه را رها کرده و در خــط مقدم کرونا 

حضور یافتند.
وی با اشــاره به اینکه »متاسفانه در روزهای 
گذشــته و مصادف با عاشورای حسینی یکی 
از بهترین های عرصه اطلاع رســانی، نیز از 
میان پر کشــید« تاکید می کند: بســیاری از 
خبرنگاران علاوه بر ابتــلای خود به کرونا، 
موحــب انتقال این بیماری بــه خانواده خود 
شده و متاســفانه بســیاری ازخبرنگاران ما 

این روزها داغدار عزیزان از دســت رفته خود 
هستند.

خانواده هایی که داغدار شدند
رنجبر تبیین می کند: خانه مطبوعات سعی بر 
کاهش خطر در میان خبرنگاران را راســتای 
کار خود قرار داده و بر همین اســاس همان 
روزهای ابتدایی گرونا اقلام بهداشــتی را به 
دفاتر تحریریه ارسال کرده و در بخشنامه ای 
نیز به کلیه اداره ها ابلاغ کردیم در حد امکان 
آفیش های خبری خــود را کاهش داده و یا 
بــا رعایت پروتکل ها و در فضای مناســب، 

تنشست های هبری خود را برگزار کنند.
وی با اشــاره به واکسیناسیون خبرنگاران در 
ماه اخیر ادامه می دهد: یکی دیگر از اقدامات 
خانــه مطبوعات به کمک بســیج رســانه، 
واکسیناســیون خبرنگاران بود که امید است 
این واکسیناســیون خطر ابتلا به کرونا بسیار 

در میان این قشر کاهش دهد.
از واکسیناسیون تا اهدای کارت همیار 

سلامت
قائم مقام خانــه مطبوعات ابراز کرد: اهدای 
کارت همیار ســلامت به خبرنــگاران بدون 
محدودیت تعداد، یکی دیگر از اقدامات خانه 
مطبوعات در راســتای تشــکر از خبرنگاران 
بوده تا درصورت ابتلا به بیماری با مراجعه به 
مراکز درمانی دانشــگاه و همچنین 50 مرکز 
تخصصی به صورت رایگان اقدامات درمانی 

انجام شود.
سخن آخر:

مجتبی محمودی، مرتضــی محمدپور، رضا 
زحمتکش و بســیاری دیگــر از همکارانمان 
این روزها با کرونا دست و پنجه نرم میکنند 
و نفس هایشــان را از پشت ماسک اکسیژن 
میشنویم. تنها کار این روزهایمان این است 
که نه تنها بــرای همکارانمان که برای همه 
مردم ایران دعا کنیم تا این غم رخت بربندد 
و به امید روزی که واکسیناســیون درســت 
ریشه این بیماری را بخشکاند و ایران را بیش 

از این سیاه پوش نکند.

امان الهی: در 
همان روزها که حتی 
خبر از ناقل بودن یا 
نبودن خود نداشتم، 
بخاطر حفظ جان 
مردم، حتی از اسنپ هم 
استفاده نمیکردم تا یک 
نفر کمتر به این بیماری 
مبتلا شود تا شاید این 
زنجیره وحشتناک قطع 
شود.

قربانی: روزهای 
تلخ و پر کافوری مشهد 
را فراگرفته در هر 
شیفت بهشت رضا حدود 
۷0 نفر فوتی را آماده 
ورود به خانه ابدیشان 
می کنیم، ۷0 نفر تنها 
فوتی مرد آمار دردناک 

و قابل تاملی است.

رنجبر: متاسفانه در دو 
روز گذشته مصادف با عاشورای 
حسینی یکی از بهترین های 
عرصه اطلاع رسانی، نیز 
از میان پر کشید و همچنین 
بسیاری از خبرنگاران علاوه بر 
ابتلای خود به کرونا، موحب 
انتقال این بیماری به خانواده 
خود شده و متاسفانه بسیاری 
ازخبرنگاران ما این روزها 
داغدار عزیزان از دست رفته 

خود هستند .
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پس از انتشار کلیپ برخورد عوامل شهرداری با یکی از شهروندان؛

سخنگوی شورای شهر مشهد از جوان 
مشهدی دلجویی و عذرخواهی کرد

سخنگوی شورای اسلامی شهر مشهدمقدس از 
جوانی که ضایعات جمع آوری می کرد و ماموران 
شهرداری با وی برخورد کرده بودند، دلجویی کرد.
طی چندروز گذشته در فضای مجازی شاهد انتشار 
کلیپ برخورد نیروهای شهرداری مشهد با جوانی 
بودیم که نسبت به جمع آوری ضایعات اقدام کرده 

بود.
پس از انتشار و بازنشــر این کلیپ، موسی الرضا 

حاجی بگلو، ســخنگوی شورای اسلامی شهر مشــهدمقدس با جدیت پیگیر این موضوع شد و 
درصدد دلجویی از این جوان برآمد تا سرانجام شب گذشته با پرس وجو بسیار موفق شدیم نشانی 

منزل وی را پیدا کنیم.
حاجی بگلــو در این دیدار ضمن عذرخواهی از این جوان بابــت اتفاق پیش آمده، تاکید کرد که 
شهرداری مشهد تمام اقلام توقیف شده را به وی بازخواهد گرداند و در غیراینصورت معادل نقدی 

آن را پرداخت خواهد نمود.
وی همچنین گفت: حفظ کرامت انسانی و شان و جایگاه شهروندان ، بویژه در شهر امام  رضا)ع( 
خط قرمز مدیریت شهری در دوره شورای ششم است و با هرگونه رفتاری که ناقض این رویکرد 

باشد، برخورد جدی صورت خواهد گرفت. 

در سومین جلسه علنی شورای اسلامی شهر مشهدمقدس مشخص شدند؛

انتخاب نمایندگان شورای شهر در شورای 
شهرستان و چند هیئت و کمیته 

نمایندگان شورای شهر در شــورای شهرستان، 
هیات حل اختلاف، کمیســیون ماده ۲۴ و کمیته 
فســخ و خاتمه پیمان در ســومین جلسه علنی 

شورای شهر مشهد مشخص شدند.
 در ســومین جلسه علنی شــورای شهر مشهد، 
نمایندگان شورای شهر مشــهد برای سال اول 
فعالیت، در هیات حل اختلاف مالیاتی، کمیسیون 
ماده ۲۴، کمیته فســخ و خاتمه پیمان و شورای 

شهرستان مشهد مشخص شدند.
برهمین اســاس، هاشــم دائمی، مجید دبیریان و موســی الرضا حاجی بگلو به عضویت هیات 
حل اختلاف مالیاتی، حسین حســامی به عضویت کمیسیون ماده ۲۴ آیین نامه مالی شهرداری، 

هاشم دائمی به عضویت کمیته فسخ و خاتمه پیمان درآمدند.
شــایان ذکر است، موسی الرضا حاجی بگلو و سیدابراهیم علیزاده نیز به عنوان نمایندگان شورای 

اسلامی شهر مشهدمقدس در شورای شهرستان مشهد انتخاب شدند.

طی حکمی از سوی رئیس شورای اسلامی شهر مشهدمقدس؛

مشاور عالی و مدیرکل حوزه ریاست شورای 
شهر مشهد منصوب شد

طی حکمی از سوی رئیس شورای اسلامی شهر 
مشهدمقدس، سینا حائری به سمت مشاور عالی و 
مدیرکل حوزه ریاست شورای شهر مشهد منصوب 

شد.
، طی حکمی از ســوی حســن موحدیان، رئیس 
شورای اسلامی شهر مشهد، سینا حائری به سمت 
» مشــاور عالی و مدیرکل حوزه ریاست شورای 

شهر مشهد« منصوب شد.
وی پیش از این مدیر تدوین و پیگیری اجرای مصوبات و دبیر کمیسیون ویژه ساماندهی حاشیه 

شهر شورای اسلامی شهر مشهدمقدس بوده است.

پیش بینی وزش باد و آسمان نیمه ابری برای 
خراسان رضوی

 پیش بینی های اداره کل هواشناسی خراسان رضوی از وضعیت هوای این استان در پنج روز آینده 
حکایت از وزش باد همراه با آسمانی نیمه ابری در این خطه حکایت دارد.

به گزارش صبح امروز زهرا مبشری نســب کارشــناس پیش بین اداره کل هواشناسی خراسان 
رضوی روز گذشته به ایرنا گفت: بر این اساس برای پنج روز آینده وقوع تغییرات دمایی چندانی 

برای استان انتظار نمی رود.
وی افزود: در شبانه روز گذشته دمای شهر مشهد بین 1۷ تا 33 درجه سانتیگراد در نوسان بوده 

است.

کاهش پروازهای فرودگاه مشهد به ۶۲ 
درصد رسید

مدیرکل فرودگاه های خراسان رضوی از کاهش ۶5 درصدی مسافر و ۶۲ درصدی پروازهای مشهد 
خبر داد.محمود امانی بنی با اشاره به ابلاغیه قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا اظهار کرد: بر 
اساس ابلاغیه قرارگاه عملیاتی ستاد ملی مبارزه با کرونا مبنی بر محدودیت های سفر در پیک پنجم 
کرونا در کشور از ۲5 مرداد و تقلیل 50 درصدی پروازها، کلیه پروازهای فرودگاه مشهد به بیش از ۶5 
درصد  کاهش پیدا کرده است.وی افزود: در پروازهای خارجی نیز تا 83 درصد کاهش مسافر و پرواز 
داشته ایم. با توجه به وضعیت کرونایی شهر مشهد حجم پروازهای این فرودگاه تا ۶5 درصد کاهش 
یافته و تمام مجوز پروازهای فوق العاده باطل و به شرکت های هواپیمایی نیز این موضوع اعلام شده  
است.مدیر کل فرودگاه های خراسان رضوی خاطرنشان کرد: پروتکل های بهداشتی نیز در فرودگاه 
مشهد تشدید شده و اقدامات پیشگیرانه توسط مسئولین فرودگاهی نظارت و با جدیت دنبال می شود.

بر اساس گزارش روابط عمومی فرودگاه  هاشمی نژاد مشهد، محمود امانی بنی همچنین از همکاری 
مردم در این مدت با توجه به کاهش پروازها و ابطال برخی مسیرها تشکر کرد.
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اعضاء ششمین دوره شورای اسلامی شهر مشهد سید عبدالله ارجائی را به عنوان شهردار 
مشهد انتخاب کردند.

در سومین جلسه علنی ششمین دوره شورای اسلامی شهر مشهد که  ۲۴ مرداد ماه، در 
تالار شهر برگزار شد از میان نامزدهای تصدی شهردار مشهد، سید عبدالله ارجائی با ۹ 

رأی از میان 15 عضو شورای شهر به عنوان شهردار مشهد انتخاب شد.
سید عبدالله ارجائی متولد 30 شهریور 135۹ در مشهد است. وی فعال سیاسی اجتماعی 
و مدیرعامل بنیاد پانزده خرداد کشور است. او فارغ التحصیل کارشناسی ارشد در رشته 

مدیریت فناوری اطلاعات و ارتباطات از دانشگاه فردوسی مشهد است.
از جمله ســوابق مدیریتــی او می توان به مدیر عامل فعلی بنیاد پانزده خرداد کشــور، 

مدیرکل ستاد اجرایی فرمان امام)ره( در خراسان رضوی، فرماندار شهرستان فاروج، معاون فرماندار مشهد، مدیرکل کتابخانه های 
عمومی استان خراسان شمالی، دبیر ستاد امر به معروف و نهی از منکر استان خراسان رضوی، عضو هیأت مدیره نمایشگاه های 

بین المللی مشهد، عضو شورای عالی فناوری اطلاعات و ارتباطات کشور اشاره کرد.

اعضای شورای اسلامی شــهر بجنورد امروز -دوشنبه- مرتضی رحمانی مطلق را به 
عنوان شهردار مرکز استان خراسان شمالی انتخاب کردند.

عضو شــورای اسلامی شــهر بجنورد در این باره به خبرنگار ایرنا گفت: آقای مرتضی 
رحمانی مطلق با کســب هشت رای موافق از ۹ نفر عضو این شورا، به عنوان شهردار 
انتخاب شده است.مهدی معلم اظهار داشت: رحمانی مطلق سابقه فعالیت در پروژه های 

عمرانی قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا را دارد.
وی با بیان اینکه شــهردار منتخب اعضای شورای اســلامی بجنورد به وزارت کشور 
معرفی می شود افزود: فعالیت شهردار منتخب در این مسوولیت نیازمند کسب موافقت 
این وزارت خانه است.شهردار منتخب بجنورد، اصالت فاروجی دارد و متولد شهر قوچان 

و 51 ساله است. او سابقه فعالیت در شهرداری تهران دارد که در راه اندازی سامانه 13۷ شهرداری نقش داشته است.
اکنون علی گودرزی به عنوان سرپرست مدیریت شهرداری بجنورد را بر عهده دارد. 

شهر بجنورد مرکز خراسان شمالی ۲10 هزار نفر جمعیت دارد. 

سیدعبدالله ارجائی شهردار مشهد شد مرتضی رحمانی مطلق شهردار بجنورد شد

رئیس کمیسیون عمران، حمل و نقل و ترافیک شورای اسلامی شهر مشهد:

توسعه ناوگان و افزایش سفرهای جمعی اولویت حمل و نقل مشهد است
رئیس کمیسیون عمران، حمل و نقل و ترافیک شورای 
اسلامی شهر مشهد توسعه کمی و کیفی ناوگان حمل 
و نقل عمومی را با هدف افزایش میزان سفرهای درون 
شــهری شــهروندان و کاهش آمار تــردد خودروهای 
شــخصی را از برنامه های اصلی مدیریت شهری مشهد 

در ۴ سال آینده برشمرد.
به گزارش صبح امروز،  ایمان فرهمندی در حاشیه بازدید 
از نحوه خدمات رســانی به شهروندان در مجموعه قطار 
شهری و اتوبوسرانی شهرداری مشهد با بیان این که در 
مشهد حدود 100 روز ایام خاص در طی سال داریم که 
تردد و رفت و آمد در شهر مشهد به ویژه برای دسترسی 
به حرم مطهر در این ایام بسیار بالاست، گفت: هرچند در 
سال جاری و سال گذشته به دلیل شرایط کرونایی این 
تــردد ها تا حد قابل توجهی کاهش یافته اما برای قطار 
شهری، اتوبوسرانی و شبکه حمل و نقل عمومی روزهای 
ویژه ای به شمار می رود و باید توجه ویژه به شهروندان و 
زائران نحوه خدمت رسانی به ایشان باشد. خدمات حمل و 
نقل از جمله خدمات زیرساختی محسوب می شود که باید 

نگاه ویژه ای به آن داشت هرگونه خللی در این خدمات 
مشکلات بسیاری برای مردم ایجاد می کند.

به گفتــه وی، همکاران ما نیز در ایــن حوزه انصافاً به 
طور جهادی عمل می کنند به ویژه در شــرایط خاص و 
روزهای شلوغ مشهد با وجود همه کاستی ها و مشکلات 
از شدت و کیفیت خدمت رسانی کم نمی شود که از این 
نظر ضمن خسته نباشــید به ایشان باید از همه فعالان 

حوزه حمل و نقل عمومی مشهد تقدیر و قدردانی شود.
وی افــزود: امیدواریم این خدمت و تلاش بی شــائبه و 
بی منت در ایامی که همه مردم مشــغول عبادت و راز و 
نیاز و عزاداری هستند به عنوان ثواب زیارت مورد قبول 
درگاه احدیت قرار بگیرد و انشالله سلامت و پایدار باشند.
وی ادامه داد: یکی از آســیب هایی که در حوزه حمل و 
نقل عمومی با آن مواجه هســتیم ویروس کرونا است. 
در شــورا تلاش بسیار داشتیم در چند روز تعطیلی شهر، 
سیســتم حمل و نقل عمومی را تعطیل کنیم که میسر 
نشد. آنچه امروز به عنوان سیستم حمل و نقل عمومی 
در مشهد فعال است کمتر از نیاز های شهر مشهد است. 

ما هم به ناوگان بیشتری در مشهد احتیاج داریم و شرایط 
ارائــه خدمت هم به جهت خدمات به همکاران و هم از 
نظر کیفیت و کمیت ارائه خدمات به مردم چندان مطلوب 

نیست.
فرهمندی ادامه داد: متاسفانه در سالیان گذشته نتوانستیم 
حجم تردد خودروهای شخصی را در مشهد کنترل کنیم. 
اگــر بتوانیم از یک طرف کیفیت و کمیت ناوگان حمل 
و نقل عمومی را توســعه دهیم و از طرف دیگر بر روند 
تردد خودروهای شــخصی کنترل داشته باشیم می توان 
شــرایطی را فراهم کرد که شهروندان و زائران بیشتر از 

امکانات حمل و نقل عمومی استفاده کنند.
رئیس کمیسیون عمران، حمل و نقل و ترافیک شورای 
شهر مشــهد گفت: یکی از اهدافی که برای این حوزه 
تعریف شده ایجاد زمینه افزایش مطلوبیت سیستم حمل 
و نقل عمومی است تا مردم کمتر از خودروهای شخصی 
و موتورســیکلت هایی که آلایندگی بالایی برای شهر 
دارند اســتفاده کرده و با استفاده از شبکه حمل و نقلی 

جمعی بتوانیم حمل و نقل شهری را ساماندهی کنیم.

فرهمندی تاکید کرد: ما در هر دو حوزه ریلی و اتوبوس 
برنامه داریم. برنامه توســعه حوزه ریلی مشخص است 
و توســعه شبکه قطار شــهری تا ۴ خط به مرور انجام 
می شود. در حوزه اتوبوسرانی نیز توسعه خطوط بی آر تی 
در دســتور کار است و مطالعاتی از پیش برای آنها انجام 
شده که باید به اجرا درآید. همچنین خطوط شبکه عادی 
اتوبوســرانی نیز با تامین ناوگان و تامین زیرســاخت ها 

توسعه خواهد یافت.
به گفته وی، البته چالش های بسیار جدی در این حوزه 
بــه ویژه در حوزه تامین مالی وجود دارد که باید در مورد 
آن ها به راه حل های اساســی رسیده و به چالش ها غلبه 
کرد در حوزه ریلی ساخت و ابنیه با برنامه پیش بینی شده 
بــه پیش خواهد رفت و برای تامیــن مالی اقداماتی در 
دست داریم تا بتوانیم سرعت ایجاد زیرساخت های قطار 
شــهری را افزایش دهیم در حوزه اتوبوسرانی نیز برای 
تأمین ناوگان بیشتر اتوبوس و مینی بوس برنامه هایی در 
دست پیگیری است تا ظرفیت سفر در حوزه حمل و نقل 

عمومی طی چهار سال افزایش یابد. 

مدیرکل راهداری و حمــل و نقل جاده 
ای خراســان شــمالی گفت: امســال 
یکهــزار و 535 میلیارد ریــال اعتبار از 
پروژه های  برای  زدایی  منابع محرومیت 
راهسازی در محورهای روستایی استان 
اختصاص یافته اســت که امید است با 
جذب آن شــاخص توسعه در این بخش 

ارتقا یابد.
مهندس جعفر شــهامت بــه ایرنا اظهار 
داشت: اعتبارات محرومیت زدایی عمدتا 
برای آســفالت راه ها و اجرای ابنیه فنی 
در محورهای روســتایی هزینه می شود؛ 
البته تلاش داریم تا اعتبارات بیشتری از 
منابع دیگر از قبیل اعتبارات استانی و یا 
کمک های بنیاد علوی و سپاه هم به این 

میزان اعتبار اضافه شود.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی گفت: در صورتی که اعتبارات مربوط به قیر هم که در 
بودجه امسال دیده شده محقق شود، امید می رود بتوانیم بیش از 100 کیلومتر راه روستایی در استان با استفاده 

از این منابع آسفالت شود.
وی خاطرنشان کرد: بنیاد علوی در راستای محرومیت زدایی در شهرستان مانه و سملقان مشغول فعالیت است 
و ساخت پنج دستگاه پل در محورهای روستایی را تقبل کرده است که برخی از این پل ها تکمیل شده و برخی 

در حال اجرا است.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی گفت: در سفر فرمانده سپاه به استان هم ساخت پل، 
ابنیه و عملیات خاکی قتلیش به پیربز انجام شد و عملیات آسفالت این محور هم از اول شهریورماه آغاز می شود.
وی با اشاره به اینکه برای امسال آسفالت بیش از 100 کیلومتر راه روستایی هدفگذاری شده است گفت: اکنون  
۴0 کیلومتر راه روســتایی استان آماده آسفالت است، ۴0 کیلومتر توسط این اداره کل در دست اجرا است و 30 

کیلومتر هم در دست پیمانکاران است.
شهامت، کمبود شدید منابع اعتباری را از مشکلات برای اجرای پروژه های راهسازی عنوان کرد و گفت: امسال 
هم با محدودیت منابع روبه رو هستیم و به همین لحاظ پیش بینی می شود تا پایان شهریورماه میزان اجرای 

آسفالت در راه های روستایی استان بیش از ۲5 کیلومتر نباشد.
وی در ادامه گفت: اعتبارات قیر رایگان هنوز محقق نشده است، البته این امر مربوط به کشور است و هنوز قیر 
راه روستایی داده نشده است بنابراین منابع  قیر رایگان که در بودجه 1۴00 دیده شده،  مشروط به تحقق درآمد 

نفت به میزان سقف تعیین شده است که این امر هنوز محقق نشده است.
وی اظهار داشــت: پیش بینی می شود قیر رایگان ســال 1۴00 در نیمه دوم سال داده شود که در این صورت 

با توجه به شرایط آب و هوایی، فصل کار عمرانی گذشته و نمی توان اقدام خاص در سال جاری انجام داد.
شهامت با اشاره به تاثیر افزایش قیمت ها در اجرای پروژه های عمرانی افزود: افزایش قیمت ها هزینه تمام شده 
کارها را به دشت افزایش داده است به همین دلیل اکنون اجرای آسفالت هر کیلومتر راه در محورهای روستایی 
استان به صورت نقدی حدود 10 میلیارد ریال، به صورت اسناد خزانه ۲ ساله بیش از 1۲ میلیارد ریال و با اسناد 

سه ساله 1۶ میلیارد ریال اعتبار نیاز دارد.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای خراسان شمالی تصریح کرد: هزینه آسفالت راه ها به نست سال گذشته 

10۲ درصد افزایش یافته است و این امر سبب شده تا با کمبود شدید منابع روبه رو باشیم.
۴۴ درصد از جمعیت روستاهای خراسان شمالی در روستاها سکونت دارند.

مدیر کل امور عشــایری خراسان شمالی از نیاز چهار میلیارد تومانی پروژه بزرگ آبرسانی بایدار عشایری گلیل 
شیروان برای تکمیل شدن خبر داد.

محمدرضا قلی پور در گفت و گو با ایسنا، با اشاره به اینکه یکی از اولویت های این اداره کل، تامین آب پایدار 
در سامانه های عرفی عشایری است، گفت: طی سال گذشته برای دست یابی به این هدف اعتبار شش میلیارد 

تومان را هزینه شد و حدود 10 سامانه عرفی عشایری به آب پایدار متصل شدند.
وی به پروژه بزرگ آبرسانی پایدار گلیل شیروان نیز اشاره کرد و افزود: با اجرای کامل این پروژه ۴8 سامانه عرفی 

عشایر، به آب پایدار دست پیدا خواهند کرد.
قلی پور ادامه داد: تاکنون برای اجرای این پروژه مبلغ 10 میلیارد تومان هزینه شده است و با اجرای آن ۶5 درصد 

از سامانه های عرفی عشایری استان به آب پایدار متصل می شوند.
وی بیان کرد: در حال حاضر فاز اول این پروژه اجرایی شده است و حدود 15 سامانه عرفی از آن بهره می برند.

بیش از ۲۷۴0 سرویس آبرسانی سیار به مناطق عشایری خراسان شمالی انجام شد
مدیر کل امور عشایری خراسان شمالی در ادامه گفت: از زمان ورود عشایر خراسان شمالی به مناطق ییلاقی طی 

امسال بیش از دو هزار و ۷۴0 سرویس آبرسانی سیار برای این افراد انجام شده است.
وی اظهارکرد: حدود ۲۷ هزار و ۴00 متر مکعب آب به صورت سیار به مناطق عشایری استان انتقال داده شده 

است.
وی با اشاره به اینکه طی ۲5 سال گذشته هیچ گاه آبرسانی سیار برای مناطق ییلاقی عشایر استان وجود نداشته 
است، افزود: همیشه چشمه ها و رودخانه پرآب بوده و عشایر از آن آب استفاده می کردند اما امسال خشکسالی 

موجب شد تا با تانکرها آبرسانی شود.
قلی پور ادامه داد: سالانه در مجموعه این اداره کل برای آبرسانی سیار به عشایر استان رقم سه میلیارد تومان 
اعتبار نیاز دارد و در ســال جاری برای تامین آب مورد نیاز عشــایر مبلغ یک میلیارد تومان به شرکت و تعاونی 

های عشایری بدهکار شده ایم.
وی تصریح کرد: این اداره کل تا پایان سال به رقم دو میلیارد تومان دیگر برای آبرسانی سیار نیاز دارد.

این مقام مسئول گفت: یکی از چالش های ما برای آبرسانی به مناطق عشایری کمبود تانکرهای آبرسان است 
که از مدیریت بحران استان تقاضای چهار دستگاه کامیون تانکر کردیم که هنوز اختصاص نیافته است.

وی افزود: برای حل مشکل آبرسانی سایر خود عشایر پای کار آمده و بخشی از انتقال آب توسط تراکتورهای 
عشایری صورت می گیرد.

مدیر کل امور عشــایری خراسان شمالی تصریح کرد: در حال حاضر به سه هزار و ۶00 خانوار عشایری با 1۲ 
تانکر آبرسانی سیار انجام می شود.
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حضور قایدی در شباب الاهلی منتفی شد
با شکســت مذاکرات احمد مددی و مدیران باشگاه شباب الاهلی، حضور مهدی قایدی در 

این تیم اماراتی منتفی شد.
به گزارش مهر، حضور احمد مددی مدیرعامل اســتقلال در امارات منجر به عقد قرارداد سه 
جانبه اســتقلال، قایدی و شباب الاهلی نشــد و مدیران این باشگاه اماراتی از پیشنهاد اولیه 

خود کاستند تا پاسخ استقلال او قایدی به این پیشنهاد »نه« باشد.
مهدی قایدی در حال حاضر بازیکن اســتقلال است و مجیدی هم رویکرد خود را نسبت به 

ترانسفر این بازیکن تغییر داده و اعلام کرده فعلًا به او نیاز دارد.
این در حالی است که پیشنهاد باشگاه آ. ا. ک یونان برای قایدی همچنان به قوت خود باقی 

است. به جز آن، الغرافه قطر هم همچنان خواهان جذب این بازیکن است.

اولین خرید جدید استقلال از یک تیم سقوط 
کرده آمد!

بازیکن فصل پیش تیم فوتبال ســایپا که با این تیم به لیگ دســته اول سقوط کرد، به تیم 
استقلال پیوست.

به گزارش باشــگاه استقلال، امیرحسین حسین زاده هافبک تهاجمی پیشین تیم فوتبال سایپا 
با عقد قراردادی دو ساله به استقلال پیوست.

این بازیکن ۲0 ســاله ســابقه بازی در رده های پایه تیم ملی فوتبال ایران را هم در کارنامه 
خود دارد.

حذف رسمی کاراته از بازی های المپیک و 
اضافه شدن یک رشته جدید

رشته کاراته از برنامه بازی های المپیک حذف شد.
به گزارش خبرگزاری چمپیونات روســیه؛ کمیته ســازماندهی المپیک فهرستی از رشته های 

ورزشی المپیک ۲0۲۴ در پاریس را منتشر کرد که در آن کاراته وجود ندارد.
با وجود درخواســت هایی بــرای حفظ کاراته در بازی های المپیک این رشــته با تایید کمیته 
بین المللی المپیک )IOC( و کمیته برگزاری المپیک ۲0۲۴ پاریس حذف شده است. علاوه بر 
کاراته رشته های بیس بال و سافت بال هم جایگاهی در برنامه بازی های المپیک ۲0۲۴ ندارند. 

البته ورزش جدیدی به نام رقص بریک به برنامه بازی ها افزوده شده است.
کاراته در المپیک توکیو حضور داشت و ۶ مجموعه مدالی به ورزشکاران تعلق گرفت.

ارسلان مطهری با استقلال تمدید کرد
ارســلان مطهری مهاجم استقلال که شایعاتی پیرامون جدایی اش از آبی پوشان منتشر شده 

بود، قراردادش را با این تیم تمدید کرد.
به گزارش »ورزش ســه«، استارت نقل و انتقالاتی استقلال امروز به صورت رسمی زده شد 
و آبی پوشــان پس از جذب حســین زاده و نیک نفس، حالا روی به تمدید ستاره های خود 
آورده اند که قراردادشــان با این تیم به پایان رسیده است و در گام نخست با مهاجم خود به 

توافق رسیدند.
ارســلان مطهری یکی از بازیکنانی است که در پایان فصل گذشته، قراردادش با استقلال به 
پایان رسید. او که در مرحله نخست مذاکرات با مدیران این تیم به مشکل خورد و حتی پستی 
مبنی بر خداحافظی از جمع آبی پوشــان نیز منتشر کرد، عصر امروز در دفتر باشگاه استقلال 

حاضر شد و پس از توافق با مدیران این تیم، قراردادش را تمدید کرد.
این بازیکن که دو فصل پیش و با نظر فرهاد مجیدی از ذوب آهن جدا شــد و به اســتقلال 
پیوســت، فصل گذشــته بهترین گلزن تیمش در رقابت های لیگ برتر بود و ســرمربی آبی 
پوشــان نیز نظر مثبتی روی این بازیکن داشــت. مجیدی در جلساتی که با مدیران استقلال 
داشــت، روی حفظ مطهری تأکید ویژه ای داشت و احمد مددی نیز به توصیه سرمربی آبی 

پوشان موفق به حفظ این مهاجم شد.
حــالا با تمدید قرارداد مطهری، خیال مجیدی کمی بابت خط حمله تیمش آســوده شــده و 
مدیران اســتقلال در پــی جذب مهاجم جدید برای پر کردن جای خالی دیاباته هســتند. در 
صورت ماندن قایدی در جمع آبی پوشــان، به نظر می رسد استقلالی ها به یک خرید در فاز 

تهاجمی بسنده کنند ولی جدایی قایدی می تواند معادلات را تغییر دهد.

سرقت بزرگ سپاهان از پرسپولیس
پایان کار شهریار مغانلو به پرسپولیس و احتمال انتقال به سپاهان، مهمترین خبر عصر امروز 

فوتبال ایران بود.
به گزارش »ورزش ســه«، تمرین امروز تیم پرسپولیس در حالی با حضور خبرنگاران برگزار 
شد که یحیی گل محمدی سرمربی تیم پرسپولیس مصاحبه ای ایستاده با اهالی رسانه برگزار 

کرد و در بخشی از آن به موضوع جدایی بازیکنان پرسپولیس پرداخت.
او با اشــاره به جدایی بازیکنانش گفت: همه تیم های لیگ قهرمانان آسیا خودشان را تقویت 
می کننــد. نمی خواهم از کلمه بحران مالی اســتفاده کنم، اما این موضوع گریبانگیر ماســت 
و می توانســتیم این بازیکنان را با پیشــنهاد خوب نگه داریم. دو مهــره ثابت تیم ملی یعنی 

کنعانی زادگان و نوراللهی را از دست دادیم و مغانلو هم بازیکنی کلیدی بود.
نکته مهم اینکه پیش تر مذاکره شــهریار مغانلو با تیم فوتبال ســپاهان تایید شد و باتوجه به 
این که طلایی پوشــان امکان پرداخت مبلغ رضایت نامه ایــن بازیکن را دارند، او نزدیک به 

حضور در این تیم به نظر می رسد.
مغانلو مهاجم زنجانی تیم پرســپولیس در نقل و انتقالات زمستانی به صورت قرضی از سانتا 
کلارا به پرسپولیس پیوســت و در شرایطی که پرسپولیسی ها امید زیادی به حفظ او داشتند، 

درخواست 500 هزار یورویی باشگاه پرتغالی، سنگ بزرگی بر سر این انتقال شد.
شــهریار مغانلو 8 گل در لیگ برتر و لیگ قهرمانان آســیا با پیراهن پرسپولیس به ثمر رساند 
و تاثیری شگرف در موفقیت سرخپوشان داشت و حالا انتقالش به تیم نایب قهرمان و رقیب 

جدی پرسپولیس، شاید یک شکست بزرگ نقل و انتقالاتی برای قرمزهای پایتخت باشد.
با جدایی شــهریار مغانلو از پرسپولیس، شمار بازیکنان تأثیرگذاری که پرسپولیس در تابستان 
از دســت می دهد به عدد سه رســیده و کار یحیی گل محمدی در لیگ بیست و یکم بسیار 

سخت خواهد شد.

محمدی مهر، خرید جدید مس رفسنجان
ســومین خرید مس رفسنجان پُر ســر و صدا بود و آنها توانستند مدافع راست ذوب آهن را به 

خدمت بگیرند.
به گزارش »ورزش سه«، فرشاد محمدی مهر پس از گذراندن یک فصل موفق در ذوب آهن و 
گل های تماشایی که شاید سال ها درباره آن صحبت شود، با عقد قراردادی رسما به عضویت 
مس رفسنجان درآمد.این مدافع راست سابق استقلال که فوتبال خود را از پایه های ذوب آهن 
آغاز کرده و همراه با پارس جنوبی جم، استقلال و شهرخودرو نیز در لیگ برتر به میدان رفته 
بود، پس از یک فصل حضور در جمع سبزپوشــان اصفهانی و به ثمر رســاندن ۴ گل راهی 
مس رفسنجان شــد.محمدی مهر در حالی به مس رفسنجان پیوستن که صحبت از پیوستن 
او بــه تیم هــای مختلفی بود، اما در نهایت این بازیکن تند و تیز و شــوت زن تصمیم گرفت 
شاگرد محمد ربیعی شود و پیراهن نارنجی رفسنجانی ها را در لیگ بیست و یکم بر تن کند.

مس رفسنجان که پیش از این سید مهدی حسینی، هافبک تاثیرگذار آلومینیوم اراک و میثم 
تیمــوری، مدافع چپ با ســابقه تراکتور را به خدمت گرفته بــود، امروز هم یک خرید بزرگ 
دیگر انجام داد و محمدی مهر را جذب کرد تا با قدرت بیشتری به استقبال فصل جدید برود.
ذوب آهن اصفهان نیز در شــرایطی فرشــاد محمدی مهر را از دســت داد که از صبح امروز 
خریدهای پر تعداد لیگ برتری و لیگ یکی داشــت، اما نتوانســت مدافع راست خود را حفظ 

کند تا روز شلوغ آنها به نوعی با یک خبر بد تکمیل شود!
 محمدی مهر در پارس جنوبی جم و استقلال سابقه هم بازی بودن با میثم تیموری را داشت و 
حالا در مس دوباره این تجربه را به دست می آورد و این دو بازیکن سمت راست و چپ خط 

دفاعی نارنجی پوشان رفسنجان را پوشش می دهند.

»دونده« دوباره به مجلس رسید
عضو پیشین تیم ملی دوومیدانی ایران که یک بار برای گرفتن 
رای اعتماد به مجلس معرفی شده بود به عنوان گزینه مد نظر 
دولت ســیزدهم برای نشســتن روی صندلی وزارت ورزش و 

جوانان مد نظر قرار گرفته است.
بــه گزارش خبرنگار مهر، در حالــی که پس از انتخاب حجت 
الاسلام رئیســی به عنوان رئیس جمهور جدید، گمانه زنی ها 
برای وزیر پیشــنهادی ورزش و جوانان به مجلس آغاز شد و 
گزینه های زیادی هم برای این مســئولیت مطرح شــدند اما 
در نهایت حمید ســجادی به عنــوان گزینه به مجلس معرفی 

شده است.
سوابق ورزشی

سجادی که متولد اول فروردین سال 13۴8 در تهران و دارای 
درجه دکترا در رشــته برنامه ریزی در تربیت بدنی و نیز عضو 
هیئت علمی دانشگاه آزاد اسلامی است، یکی از پرافتخارترین 
ورزشــکاران ایران در رشته دوومیدانی اســت که در دوهای 
استقامت و نیمه استقامت عناوین و افتخارات زیادی را به خود 

اختصاص داده است.
سوابق ورزشی حمید سجادی به شرح زیر است:

* عضویت در تیم ملی دو و میدانی کشــور به مدت 1۷ سال 
به طور مستمر )80 - 13۶۴(

* دارنده 1۴ مدال آسیایی )طلا، نقره، برنز(

* کســب ســهمیه المپیک و حضور در المپیک های بارسلون 
1۹۹۲و آتلانتا 1۹۹۶

* حضــور در ســه دوره بازی های آســیایی )پکن 1۹۹0 _ 
هیروشیما 1۹۹۴_ بانکوک 1۹۹8(

* حضــور در چهار دوره ی قهرمانــی دو و میدانی جهان )به 
عنوان ورزشکار(

* حضور در ســه دوره قهرمانی دانشــجویان جهان به عنوان 
ورزشکار

* سرمربی تیم های ملی نوجوانان و جوانان دو و میدانی کشور 
در سال 138۲

- دارنده هشت رکورد ملی کشور شامل:
* رکورد جوانان: ۲000متر با مانع، 1500 متر

* داخل سالن: 1500 متر، 3000 متر آزاد
* رکورد هوای آزاد: 3000 متر با مانع، 5000 متر، 1000 متر

* رکوردار سابق 800 متر داخل سالن آسیا )۶8 -۶۷(
* عضو تیم منتخب آسیا طی سال های ۷1 و ۷0

* نفر چهارم جهان در کوبا سال 1۹۹۲
* عضو کمیته ی ورزشــکاران شــورای المپیک آسیا به مدت 

چهار سال )13۷۷-80(
* عضو کمیته ی اخلاق کمیته ی ملی المپیک

* عضو کمیته ی المپین های کمیته  ملی المپیک
سوابق اجرایی:

* معاون امور ورزش سازمان تربیت بدنی از سال 1388
* نایب رییس کمیته ی CIGEPS یونســکو )کمیته ی تربیت 

بدنی بین دولت های یونسکو(
* عضو شــورای عالی سیاست گذاری ورزش سیما در سازمان 

صدا و سیما
* مدیر عامل و عضو موظف هیات مدیره ی شرکت فرهنگی 

ورزشی سایپا )88 - 138۷(
* رییس هیات مدیره و مدیر عامل موسسه  ورزش و تفریحات 

سالم منطقه آزاد کیش )8۷ - 1385(
* مسوول بسیج اعضای هیات علمی دانشکده  تربیت بدنی و 

علوم ورزشی )85 -138۲(
* معاون فرهنگی - ورزشــی شــرکت ورزشــی شهر سالم 

شهرداری تهران )8۴ - 1383(
* مدیر طرح و تامین شبکه  رادیویی ورزش )13۷8-۷۹(

* مجری و کارشــناس برنامه های ورزشــی صدا و سیما )85 
)13۷8 -

* مدیر باشگاه ورزشی شرکت صنایع هوایی )۷5- 13۷۴(
* مسوول هیات دو و میدانی بنیاد شهید به مدت هشت سال 

)13۷1-۷۹(

* مسوول هیات دو و میدانی باشگاه پاس به مدت چهار سال 
)1380- 83(

* عضو کمیته ی فنی فدراسیون دو و میدانی در سال 138۲
* عضو فعال بسیج از سال 13۶1

* مشاور رییس فدراسیون دو ومیدانی )۷5 - 13۷۲(
10 سال پس از نخستین پرش ناکام

حمید ســجادی اواخر خردادماه ســال 13۹0 از سوی محمود 
احمدی نژاد به عنوان وزیر پیشنهادی به مجلس معرفی شد اما 
در جلســه رای اعتماد با 13۷ رای مخالف نتوانست به صندلی 
وزیر ورزش برسد تا پرش اولش برای رسیدن به این مسئولیت 
مهم در ورزش و جوانان با ناکامی همراه شود. حالا او 10 سال 
پس از آن اتفاق برای دومین بار به عنوان گزینه پیشنهادی به 

مجلس معرفی شده است.
عبور از بین گزینه های پرتعداد

حمید سجادی در حالی به عنوان گزینه اصلی و البته غیررسمی 
برای حضور در کابینه دولت سیزدهم معرفی شده است که در 
این مسیر از رقیبان زیادی سبقت گرفته و در نهایت خود را به 

عنوان نفر نزدیک به وزارت ورزش معرفی کرده است.
در این مدت از کیومرث هاشــمی، عبدالله ارجایی شــیرازی، 
علیرضا فارســی، عبدالرضا ساور و ... به عنوان گزینه های مد 

نظر برای وزارت ورزش و جوانان نام برده شده بود.

واکنش گل محمدی به جذب بازیکن استقلال

خبرهای خوب در راه پرسپولیس
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس با اشاره به کسب 
برتر  لیگ  در  تیمش  متوالی  قهرمانی  پنجمین 
گفت: بازیکنانم همت کردند و این عنوان را به 
دست آوردند که بعدها مشخص خواهد شد چه 

کار بزرگی انجام داده اند.
به گزارش مهر، یحیی گل محمدی که تیمش 
لیگ  نهایی  هشتم  یک  مرحله  در  حضور  برای 
تاجیکستان  استقلال  با  دیدار  و  آسیا  قهرمانان 
آماده می شود عصر امروز شنبه به تشریح آخرین 
تیم  این  انتقالات  و  نقل  و  وضعیت سرخپوشان 

پرداخت.
کسب قهرمانی با سختی زیاد

ابتدای  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی 
صحبت هایش به قهرمانی در لیگ بیستم اشاره 
را  مصاحبه  اولین  قهرمانی  از  بعد  گفت:  و  کرد 
با  و  سخت  خیلی  قهرمانی  این  می دهم.  انجام 
زحمت مدیریت، کادر فنی و بچه ها به دست آمد.

بازیکنانم حماسه آفریدند
گل محمدی افزود: تمام کسانی که بودند حماسه 
آفریدند تا پنجمین قهرمانی را جشن بگیریم. این 
بچه ها  از  یکی  قول  به  و  بود  بزرگی  خیلی  کار 
کار  چه  نمی دانیم  و  هستیم  گرم  هنوز  ما  شاید 
که چه  متوجه می شویم  بعداً  اما  کردیم،  بزرگی 

کار ارزشمندی انجام دادیم.
برای این قهرمانی صدمات سنگینی 

دیدیم
بار دیگر به سختی قهرمانی پرسپولیس در  وی 
این  برای  گفت:  و  کرد  اشاره  بیستم  برتر  لیگ 
ریختیم،  خون  شد،  کشیده  زحمت  قهرمانی 
شکستگی دست و پا و در رفتگی کتف داشتیم، 
اما با عشق و علاقه ای که بازیکنان به پرسپولیس 
و رنگ قرمز داشتند، حماسه خوبی خلق کردند. 
از همه تشکر می کنم و بازیکنان نشان دادند به 

لحاظ روحی و شخصیتی بزرگ هستند.
یحیی یادآور شد: با تمام کمبودهایی که داشتیم، 
تا  و  بودند  زیاد کرده  تیم هایی که هزینه  مقابل 
به  شوند  قهرمان  که  بودند  مسلح  دندان  ریشه 

قهرمانی رسیدیم.
تکلیف دو بازیکن یکشنبه مشخص 

می شود
پیش  تمرینات  جدید  فصل  درباره  گل محمدی 
فصل عنوان کرد: از ۲5 مرداد تمرینات را ناقص 
شروع کردیم و ۶-5 بازیکن تمدیدی داشتیم. تا 
تمدید  شیری  مهدی  و  امیری  وحید  فقط  الان 
ما  از  زادگان  کنعانی  و  نورالهی  احمد  کردند. 
داریم.  موفقیت  آرزوی  آنها  برای  که  شدند  جدا 
تا  هم  کامیابی نیا  کمال  و  عالیشاه  امید  تکلیف 

فردا مشخص می شود.
هنوز تیم کاملی نشده ایم

جذب  درباره  پرسپولیس  فوتبال  تیم  سرمربی 
تا  گفت:  دهقانی  رضا  و  ابراهیمی  علیرضا 
نیاز  روزی  چند  برسیم  کامل  تیم  به  بخواهیم 
به زمان داریم. کار خیلی سختی در پیش است، 
مسابقات  کوران  در  تاجیکستان  استقلال  چون 
خودشان است، اما ما هنوز موفق به کامل کردن 
تیم مان نشدیم. می دانم خیلی سوال درباره احمد 
عمده  اما  دارید،  جدید  ورودی های  و  نورالهی 
مشکل مالی است که به دلیل شکایت هایی که 

شده بود، بدهی زیادی داشتیم.
بحران مالی گریبان ما را گرفته است

کیفیت  کاهش  مورد  در  پرسپولیس  سرمربی 
کرد:  عنوان  سرخپوش  ستارگان  جدایی  با  تیم 
را  خودشان  آسیا  قهرمانان  لیگ  تیم های  همه 
تقویت می کنند. نمی خواهم از کلمه بحران مالی 
استفاده کنم، اما این موضوع گریبانگیر ماست و 
می توانستیم این بازیکنان را با پیشنهاد خوب نگه 
داریم. دو مهره ثابت تیم ملی یعنی کنعانی زادگان 
و نورالهی را از دست دادیم و مغانلو هم بازیکنی 

کلیدی بود.
مجبوریم سراغ کم نام و نشان ها برویم

سرمربی پرسپولیس درباره خریدهای پرپسولیس 
تصریح کرد: مجبوریم سراغ بازیکنانی برویم که 
تیم ملی هم  این ستاره های  کم نشان تر هستند. 
و  شهرت  شاید  قبلًا  شدند،  جدا  ما  جمع  از  که 
فعلی  بازیکنان  به  باید  و  نداشتند  را  الان  نشان 

کار کنیم. باید بیشتر زحمت بکشیم.
مهره های کلیدی پول می خواهند که ما 

نداریم
یحیی درباره برنامه پیش روی خود در پرسپولیس 
گفت: دست گذاشتن روی مهره ها و ستاره های 
چنین  نداریم.  ما  که  می خواهد  پول  کلیدی 

مشکلاتی در باشگاه پرسپولیس وجود دارد.
نورالهی دوست داشت در پرسپولیس 

بماند
او با واکنش درباره بیانیه باشگاه پرسپولیس پس 
پول  اگر  کرد:  تصریح  نورالهی  احمد  جدایی  از 
داشتیم، احمد در تیم ما می ماند، اما حداقل کاری 
که باید انجام می دادیم این بود که قراردادش را 
داشت  را دوست  تیم  نورالهی  تسویه می کردیم. 
هشت  هفت،  بازیکن  این  بماند.  می خواست  و 
سال در پرسپولیس زحمت کشید و هفت، هشت 
جام آورد. نمی توانیم بازیکن بدون قرارداد را به 
ماندن مجاب کنیم و او حق دارد برای آینده اش 

تصمیم بگیرد.
حق با نورالهی بود

خرده  او  از  نمی توانیم  داد:  ادامه  محمدی  گل 
بگیریم. حق با او بود که به آینده اش فکر کند، 
لژیونر شود و مشکل مالی نداشته باشد. نورالهی 

موفقیت  آرزوی  او  برای  و  بود  آزاد  بازیکن 
می کنیم. دعای ما پشت احمد است و او زحمات 
دنبال  به  باید  کشید.  پرسپولیس  برای  زیادی 
جایگزین باشیم تا بازیکنان جدید هم همان راه 

را ادامه و همان کار را انجام دهند.
بحران مالی پرسپولیس بی سابقه است

در  بازیکنان  قیمت  درباره  پرسپولیس  سرمربی 
نقل و انتقالات تاکید کرد: با توجه به مبالغ بالای 
بازیکنان، جذب بازیکن جدید خیلی سخت شده 
است. تیمی که در اختیار داریم تیم خوبی است و 
فقط باید این تیم را حفظ کنیم و بازیکنانی را هم 
که جدا شدند برای آنها جایگزین داشته باشیم. 
است  مالی  بحران  دلیل  به  ما،  مشکلات  بیشتر 
در  باشگاه  مدیرعامل  دارد.  وجود  باشگاه  در  که 
مصاحبه ای گفت که بحران مالی ما در ۲0 سال 
کار  زیاد  سختی  با  است.  بوده  بی سابقه  گذشته 
می کنیم تا بتوانیم برای هواداران شادی بیاوریم.
بازیکنان شایسته رفتار مالی بهتری بودند

قطعی  تسویه  زمان  درباره  پرسپولیس  سرمربی 
از  تیم تصریح کرد: صحبت هایی که  با اعضای 
طرف مدیریت شده این بوده که تا یک ماه آینده 
در  هرچه  ما  بازیکنان  شود.  تسویه  بازیکنان  با 
مالی  رفتار  شایسته  و  دادند  انجام  داشتند  توان 
بهتر بودند ولی مشکلات وجود دارد و امیدوارم 

روزی این مشکلات برطرف شود.
واکنش به جذب بازیکن استقلال

آبشک  محمد  احتمالی  جذب  خصوص  در  وی 
در  ریگی  قرار گرفتن مسعود  و همچنین شایعه 
لیست پرسپولیس عنوان کرد: من درباره اسامی 
نفره   ۹-8 لیست  یک  نمی کنم.  صحبت  خیلی 
از این لیست را  را به باشگاه دادم. یکی دو نفر 
جذب کردیم و با سایر نفرات لیست هم در حال 
صحبت هستیم. برای باشگاهی که بحران مالی 
دارد جذب بازیکن خیلی سخت است ولی تلاش 
خوبی  تیم  و  بگیریم  خوبی  بازیکنان  می کنیم 
پرسپولیس  برای  خوبی  اتفاقات  فردا  ببندیم.  را 
می افتد و این قول را به هواداران می دهم. نگران 
هستیم و بحث های مالی دست ما را برای بستن 
بسته است ولی  بازیکنان خوب  با  قرارداد خوب 

مطمئن باشید که تیم خوبی را جمع می کنیم.

اسم خارجی ها می آید تن و بدن ما می 
لرزد

اینکه  به  پاسخ  پایتخت در  سرمربی سرخپوشان 
گفت:  است  مدنظر  هم  خارجی  بازیکن  جذب 
تن  می آید  خارجی  مربی  و  بازیکن  اسم  وقتی 
و بدن ما می لرزد. یاد بدهی هایی که درگیر آن 
کالدرون  یا  برانکو  هستیم، می افتیم. منظور من 
را می زنم. همه  این حرف  نیستند و در مجموع 

زحمت  ما  تیم  برای  چقدر  برانکو  که  می دانیم 
کشید. هنوز که چیزی که اعلام نکردند و اگر هم 
ممنوعیت جذب بازیکن و مربی خارجی برداشته 
شود فکر می کنم باشگاه ها نباید پرونده باز داشته 
باشند که باشگاه ما در این زمینه پرونده دارد و 
بازیکن  به  که  نمی دهد  اجازه  هم  مالی  شرایط 

خارجی فکر کنیم.
وقتی پول نداریم حکومتی نیستیم

تیم  عنوان  به  پرسپولیس  از  تفسیر  باره  در  وی 
باید  است  حکومتی  تیمی  اگر  گفت:  حکومتی 
پول داشته باشد، وقتی پول نداریم قطعاً حکومتی 
تیم ها  که  خوشحالیم  بابت  این  از  نیستیم.  هم 
درباره ما این طور فکر می کنند و بهانه ای می شود 
تا کمتر کار کنند. من از این دیدگاه رقیبان مان 
دوباره  می شود  باعث  چون  می کنم  استقبال 

قهرمان شویم.
لژیونر هم در لیست ما بود

که  سوال  این  به  پاسخ  در  پرسپولیس  سرمربی 
بازیکنانی که جذب شدند از لیست اولیه کادر فنی 
با پرسپولیس قرارداد بسته اند؟ گفت: لیستی که 
لژیونر  و هم  بود  ما  مدنظر  داده شد،  باشگاه  به 
و هم بازیکن داخلی در آن لیست بودند. از این 
اگر  و  به خدمت گرفتیم  بازیکن  فعلًا دو  لیست 
کنیم  جذب  را  دیگر  بازیکنان  نتوانستیم  هم 
شفاهی درباره لیست بعدی مان صحبت می کنیم 

تا بازیکنان مدنظرمان را بگیریم.
انتقاد از اظهارات معاون اجرایی باشگاه

او نسبت به صحبت های ابراهیم شکری معاون 
با  آسیا  در  قهرمانی  از  مدام  که  باشگاه  اجرایی 
وجود بحران مالی صحبت می کند واکنش نشان 
بلند  گرم  جای  از  شکوری  نفس  گفت:  و  داد 
می شود. در هر صورت ما همیشه برای بهترین ها 
می جنگیم. وقتی در پرسپولیس کار می کنید باید 
که  است  کاری  این  کنید.  فراموش  را  کمبودها 
دیگری  راه  دهند.  انجام  هستند  بلد  بازیکنان 
نداریم و باید همیشه به قهرمانی فکر کنیم. این 
در خون بچه هاست. هر چقدر هم مشکل وجود 

داشته باشد باید برای قهرمانی بجنگیم.
حرف و حدیث در مورد نقل و انتقالات 

زیاد است
یحیی درباره نقل و انتقالات پرسپولیس تصریح 
کرد: نقل و انتقالات همیشه دوران سختی برای 
مربیان است. همیشه هم در این دوران حرف و 
اینها جواب  به همه  زیاد است، نمی شود  حدیث 
بدهیم. با توجه به بضاعت مان، خیلی از بازیکنانی 
که به تیم ما می آیند به عشق پرسپولیس می آیند. 
واقعاً هم در مورد مسائل مالی کوتاه آمدند و از 
آنها تشکر می کنم. در مورد برنامه پیش رو هم ما 
شنبه یک بازی دوستانه با تیم ملی دانشجویان 

داریم. بعد هم دو بازی تدارکاتی دیگر با تراکتور 
با بازی تدارکاتی  خواهیم داشت. سعی می کنیم 

خوب به مصاف استقلال تاجیکستان برویم.
نیاز به زمان برای هماهنگی داریم

تمرینات  با  ملی  تیم  اردوی  تداخل  درباره  او 
پرسپولیس افزود: قطعاً کارمان را سخت می کند. 
بازی  تاجیکستان  استقلال  با  باید  شهریور   ۲3
دو  است.  مسابقات  کوران  در  که  تیمی  کنیم، 
گرفته ایم  نظر  در  تراکتور  با  که  تدارکاتی  بازی 
ملی پوشمان  بازیکنان  و  است  فیفادی  در  دقیقاً 
را در اختیار نداریم و این شرایط کارمان را خیلی 
نفرات  شدن  اضافه  به  توجه  با  می کند.  سخت 
جدید نیاز به هماهنگی بیشتری داریم و متاسفانه 
این مشکل را داریم و دلیل آن را هم نمی دانم 
چرا AFC این زمان را برای لیگ قهرمانان آسیا 

انتخاب کرده است.
و  است  برنامه خیلی عجیب  این  داد:  ادامه  وی 
کار  و  دارد  ایراد  برنامه ریزی  این  می کنم  فکر 
برای همه تیم ها سخت است، به ویژه پرسپولیس 

که حدود ۲0 روز از مسابقات دور بوده است.
نداشتن ملی پوشان کار را سخت می کند

کارمان  که  است  روز  چند  داد:  ادامه  یحیی 
بدون  بگویم  درست  اگر  و  کردیم  شروع  را 
تاجیکستان  استقلال  مصاف  به  تدارکاتی  بازی 
می رویم. فکر می کنم ۴-5 بازیکن ما به تیم ملی 
دعوت شوند و این شرایط کار را برای تمرینات ما 
سخت می کند چه برسد به اینکه بازی تدارکاتی 
بخواهیم برگزار کنیم. امیدوارم که با هماهنگی 
و  برویم  آسیا  قهرمانان  لیگ  به  بالا  آمادگی  و 

ان شاءالله از این مرحله به خوبی بگذریم.
دست من بودم تیم ملی را جذب می کردم!

سرمربی سرخپوشان پایتخت درباره صحبت های 
جذب  بر  مبنی  باشگاه  مدیرعامل  سمیعی  جعفر 
نظر من  اگر  تیم گفت:  نظر سرمربی  با  بازیکن 
باشد که تیم ملی را در پرسپولیس جمع می کنم. 
می گیریم  تصمیم  باشگاه  شرایط  براساس  ما 
صحبت  باشگاه  مدیرعامل  با  الان  همین  و 
می کردم، ان شاءالله تا فردا و پس فردا خبرهای 
خوب می رسد. وضعیت مالی باشگاه خوب نیست 
ابتدا به عشق پیراهن به پرسپولیس  بازیکنان  و 

می آیند.
احتمال جدایی چندجوان از تیم

جوان  بازیکنان  درباره  پرسپولیس  سرمربی 
حسینی  احسان  حسین پور،  همچون  پرسپولیس 
ابتدای سال  یا  نیم فصل  در  امیر روستایی که  و 
قرارداد  گفت:  شدند،  جدا  تیم  این  از  گذشته 
حسینی دو ساله است و تکلیف سه بازیکن دیگر 
اینکه  احتمال  می شود.  مشخص  هفته  این  هم 

قرضی به تیم دیگر بروند وجود دارد.
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روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

مشرق: آیا نباید تفاوتی بین مجری رادیو جوان و ایران 
اینترنشنال باشد؟

ســایت مشرق با انتقاد از نوع ســوالات مجری رادیو جوان با رییس 
کمیســیون بهداشــت مجلس نوشــت:مصاحبه رادیو جوان با یک 
نماینده مجلس چند روزی اســت که تبدیل به تیتر اصلی رسانه های 
ضدانقلاب شده است. مصاحبه ای که با سخنان غیرواقع و با ادبیاتی 
مشابه رســانه های ضدانقلاب توسط مجری شروع می شود.مصاحبه 
مجری رادیو جوان با شــهریاری رئیس کمسیون بهداشت و درمان 
را هرکــس گوش دهد تائید می کند که مجری تلاش کرده اســت 
با ســخنان غیرواقع و با ادبیاتی کاملا مشابه رسانه های ضدانقلاب 
مصاحبه شونده را عصبی و وادار به اعتراف علیه تولید واکسن ایرانی 
کند. مجری رادیو جوان در اظهاراتی کذب کشــته شــدن مردم در 
بیماری کرونا را گردن تولید واکســن ایرانی می اندازد و از مصاحبه 
شونده درخواســت می کند تائید کند.انتظار می رود مدیرشبکه جوان 
درباره ایــن برنامه و ادعای دروغ مجری برنامه درخصوص وضعیت 
واکســن ایرانی هرچه زودتر به رســانه ها توضیح داده و از آنچه در 

برنامه پیش آمده است عذرخواهی کند.

ابلاغ پرداخت مالیات اینفلوئنسرهای مجازی با بیش از 500 
هزاردنبال کننده/ شاخ های مجازی مشمول مالیات شدند

آمارها حاکی از آن اســت که تنها در اینســتاگرام، بیش از 50 پیج 
بالای 3میلیــون دنبال کننده دارند و فالوورهــای بیش از ۶00 پیج 
بالای یک میلیون دنبال کننده است.هزینه متداول درج هر ویدیوی 
کمپین های تبلیغاتی شرکت های مختلف در صفحات اینفلوئنسرهای 
اینســتاگرام، مبلغی درحدود 5 تا 100میلیون تومان است و هر کدام 
از اینفلوئنســرهای اینســتاگرام، روزانه تعــداد قابل توجهی از چنین 
ویدیوها و اســتوری های تبلیغاتی را در صفحات خود با مخاطبانشان 
به اشتراک می گذارند.برآوردهای مرکز پژوهشی بتا )پلت فرم تحلیل 
داده های شبکه های اجتماعی( نشــان می دهد تنها درآمد حاصل از 
تبلیغ و اطلاع رســانی توسط اینفلوئنســرهای اینستاگرامی در سال، 
مبلغــی حدود هزار میلیارد تومان اســت.به طوری که می توان گفت 
مجموع درآمد ۶00 اینفلوئنســر برتر اینستاگرام فارسی در یک سال 
چیزی درحدود درآمدی اســت که سازمان صداو ســیما از تبلیغات 

به دست می آورد./روزنامه ایران

صرافی مشهور رمزارز، ایرانی ها را تحریم کرد
صرافی مشــهور بایننس، کابران ایرانی را جدی تر از گذشته تحریم 
کرد.در مقاله ای که به تازگی در وب ســایت این صرافی منتشــر شد، 
آمده کــه همه کاربران بایننس باید احراز هویت شــوند به کاربران 
تا بیســت وهفتم مهر مهلت داده یا مدارک شناســایی بفرســتد یا 
رمزارزهای شــان را از این صرافی خارج کنند. قبل از این اسم ایران 
در لیســت تحریمی این صرافی میان کشورهایی مثل لوگزامبورگ، 
بولیوی، اکوادور، پاکســتان، بنگلادش، نپال، کوبا، عراق، ســوریه و 

کره شمالی دیده می شد. اما کاربران ایرانی با استفاده از فیلتر شکن های 
مختلف با پنهان کردن IP ایرانی، از این صرافی استفاده می کردند.

تبلیغات این روزهای تیسترهای اینستاگرامی: خرما و استیک با 
روکش طلا!

تیسترهای اینســتاگرامی )بلاگرهای معرفی رستوران( با فالورهای 
زیادی که دارند این روزها درآمد خوبی از طریق اینســتاگرام کسب 
مــی کنند.به گفته یکــی از معروف ترین افراد ایــن عرصه، درآمد 
ماهیانه هر تیستر از ۶00 میلیون تا دو یا سه میلیارد تومان می رسد. 
با این حال به نظر می رســد که ساز و کار فعالیت این دسته از افراد 
بر اساس اصولی که باید توسط آنها رعایت شود منطبق نیست.خرما 
با روکش طلا و اســتیک طلایی تبلیغات این روزهای تعداد زیادی 
از تیسترها شده است و نشــان می دهد برخی مراکز با قیمت های 
بالا در حال فروش محصولات خود با چنین مشــخصاتی هستند به 
گونه ای ۶50 گرم خرما به قیمت 850 هزار تومان فروخته می شود.

در توضیحاتی که یکی از فروشندگان ورقه های طلایی ارائه کرده، 
تاکید شده که این ورقه ها با ابعاد 1۶*1۶ سانتیمتر از طلای خالص 

۲۴ عیار با وزن 80 سوت تهیه شده است/ جماران

توافق با آمریکا در دولت رئیسی امضا می شود
احمد زید آبادی: همه می پرســند رئیســی با برجام چه می کند؟ به 
نظــرم یا برجام را احیاء می کند و یا صورت دیگری از آن را به امضا 
می رســاند! آیا این پاســخ بیش از اندازه قاطعانه و به دور از احتیاط 
نیســت؟ شاید باشد. من اما دو دلیل روشن برای این نظر دارم. دلیل 
اول اینکه چاره ای جز این نیســت و دوم اینکه چین و روسیه هم به 
انــدازۀ آمریکا و اتحادیۀ اروپا بر احیاء برجام یا امضای صورتی دیگر 
از آن اصرار دارند. بنابراین، عدم توافق علاوه بر تأثیر بســیار مخربی 
که بر وضعیت نابســامان کنونی اقتصاد کشــور می گذارد، جمهوری 
اســلامی را در برابر اجماع اعضای شورای امنیت سازمان ملل قرار 
می دهد. ممکن است گفته شود که با وجود تمام اینها شاید جمهوری 
اســلامی تصمیم دیگری بگیــرد. ولی به نظرِ مــن حفظ موقعیت 

حکمرانی هر نوع تصمیم دیگری را منتفی می کند.

بچه ها کیف های مدرسه را ببندند
علیرضا رییسی سخنگوی ستاد ملی مقابله با کرونا:بازگشایی حضوری 
مدارس از دانشــگاه ها مهم تر است. پرورش بسیار مهم است که باید 
درون مدرسه دنبال شود. فکر اینکه با مجازی شدن مدارس، معلمان 
راحت شدند، اشتباه اســت چراکه کار معلمی در دوران کرونا بیشتر 
شد.میزان ترک تحصیل در دنیا زیاد شده و تعداد کودکان کارافزایش 
یافته است. فضای مدرسه و دسترسی به زیرساخت الکترونیک بسیار 
برای مناطق محروم مهم اســت. برای بازگشــایی حضوری و ایمن 
مدارس باید بسته ای طراحی شود نیاز است علاوه بر واکسیناسیون، 
معلم، خانواده، مدرسه و خانواده ایفای نقش موثر داشته باشند.تهویه 

کلاس درس دانش آموزان باید مناسب باشد، تجمع نباشد و از ترددها 
جلوگیری شــود.بچه ها کیف های مدرسه را ببندند. خوابیدن تا لنگ 
ظهر برای دانش آموزان خطرناک است. البته فعلا واکسنی برای زیر 
18 سال در کشور نداریم. مرگ و میر در کودکان کم است. مدارس 

a.حتی می توانند بجای مهر در آبان باز شوند

درخواست یک نماینده از رئیسی: کارشکنی های وزارت 
بهداشت را علنی کنید

عضو کمیسیون کشاورزی مجلس، خواستار استفاده از ظرفیت بانوان 
و اهل تسنن در کابینه سیزدهم شــد.معین الدین سعیدی در جلسه 
علنی امروز )شنبه، 30 مردادماه( مجلس شورای اسلامی در مخالفت 
با کلیات برنامه ها و کابینه پیشــنهادی دولت ســیزدهم خطاب به 
رئیســی گفت: رأی دشمن شــکن مردم به شما به خاطر حفظ نظام 
بود، لذا لازم اســت برنامه های خود دربــاره روش های کنترل تورم، 
تثبیت ارزش پول ملی، کاهش ضریب جینی، حل مشــکل معیشت 
مــردم و نحوه مدیریت کرونا ارائــه کنید.نماینده مردم چابهار، نیک 
شهر، کنارک و قصرقند در مجلس شورای اسلامی در ادامه با انتقاد 
از عدم اســتفاده از ظرفیت بانون در کابینه دولت ســیزدهم عنوان 
کرد: رهبر معظم انقلاب طی حکمی یکی از فرزندان ولایتمدار اهل 
ســنت را به فرماندهی نیروی دریایی منصوب کردند پس شــما نیز 
باید از ظرفیت اهل تسنن اســتفاده کنید.وی در ادامه با بیان اینکه 
در خصوص واکسن به وعده های عمل نشد، اظهار کرد: باید در این 
زمینه کارشکنی های وزارت بهداشــت را علنی کنید، همچنین باید 
برای ساختار فاسد نظام بانکی برنامه های خود را تشریح کرده و شما 
که نماد مبارزه با فســاد هستید، برنامه های خود را در این حوزه بیان 
کنید.ســعیدی در ادامه با بیان اینکه شــخص اول مملکت مالزی را 
بارها بدون محافظ در مجامع عمومی دیده ایم، یادآور شــد: شما هم 
نبایــد از مردم فاصله بگیرید و انتظــار داریم در قبال برخی اقدامات 
واکنش انقلابی داشــته باشــید ضمن اینکه طبق فرمایش امام )ره( 
چین و شوروی نیز مانند آمریکا و انگلیس بوده پس باید درباره اقدام 

اخیر سفیر روسیه در ایران نیز واکنش داشته باشید.

شکنجه روحی و جسمی یک شهروند ایرانی در سوئد؛ ایران 
خواستار تحقیق مستقل شد

سفیر ایران در ســوئد در توییتی درباره ضرب و شتم شدید ماموران 
بازداشتگاه ســوئد نوشت: شــواهد حاکی از کاربرد خشونت ونقض 
کنوانســیون های: مقابله با شکنجه و رفتار های غیر انسانی، ظالمانه 
و تحقیرآمیز، حقوق مدنی و سیاســی و کنوانســیون اروپایی حقوق 
بشــر اســت.احمد معصومی فر در توئیتی از ملاقات خود با یکی از 

اتباع کشــورمان که در زندان های ســوئد مورد ضرب و شتم شدید 
قرار گرفته بود، خبر داد.ســفیر جمهوری اســلامی ایران در ســوئ 
در ایــن توئیت نوشــت: پس از ۲0 روز پیگیــری موفق به ملاقات 
شهروند ایرانی در زندان شدم. شواهد حاکی از کاربرد خشونت ونقض 
کنوانسیون های: مقابله با شکنجه و رفتار های غیر انسانی، ظالمانه و 
تحقیرآمیز )1۹8۴( مواد 1، 1۲ و 1۶، حقوق مدنی وسیاسی )1۹۶۶( 
مواد ۷، ۹، 10 و1۴ وکنوانسیون اروپایی حقوق بشر )1۹50( مواد 3، 
5 و ۷ اســت.وی در ادامه آورده است: شکایت توسط وکلا به مرجع 
قضایی تسلیم وطی یادداشتی به وزارت خارجه و وزارت دادگستری 
خواستار تحقیق مستقل در خصوص نقض حقوق زندانی، ممانعت از 
معاینه پزشک، هتک حرمت های اعتقادی واعمال شکنجه جسمی و 

روحی شهروند ایرانی شدم.

قاضی زاده: پشیمان نیستم که کاندید انتخابات ریاست جمهوری 
شدم/ وقت ماله کشی نیست

نماینده مجلس: با دادن بســته معیشــتی نمی توان مشکلات را حل 
کرد. به دولت آقای رئیسی و کابینه ایشان امیدواریم. اگر سیستم ها 

اصلاح نشوند، با تغییر افراد مشکلی حل نمی شود.

عصبانیت کیهان از دست »سلبریتی ها«
روزنامه تحت مدیریت حســین شریعتمداری نوشــت: دیگر عادت 
کرده ایــم که چهره های معروف ســینما و تلویزیون و یا شــاخ های 
فضای مجازی هرجایی باشــند! درباره هرچیزی به صورت تخصصی 
نظــر بدهند و یا درباره هر رویــدادی اظهارنظر کنند.روزنامه کیهان 
در انتقاد از اظهارات »ســلبریتی« ها درباره کرونا در ســتون اخبار 
فرهنگی اش نوشــت:دیگر عادت کرده ایم کــه چهره های معروف 
سینما و تلویزیون و یا شاخ های فضای مجازی هرجایی باشند! درباره 
هرچیــزی به صورت تخصصی نظر بدهند و یــا درباره هر رویدادی 
اظهارنظر کنند.این روزها و با اوج گرفتن سویه دلتای بیماری کرونا 
که روزانه بیش از 500 تن از عزیزانمان را به کام مرگ می کشــاند، 
این بار دوباره، ســلبریتی نماها وارد میدان شــده اند و سوار بر امواج 
فیک نیوزها تلاش می کنند از قافله عقب نمانند و هرکدام به شــیوه 
خاص خود مطالبی را عنوان می کند که مشــخص نیست تبعات آن 
برعهده کیســت؟این هنرپیشه ها و چهره های مطرح مجازی زندگی 
خود را بدون هیچ پروتکلی ادامــه می دهند و در دورهمی های خود 
سخت مشغول دید و بازدید هستند اما در صفحات شخصی خود که 
می رســند شروع به آه و ناله و فغان از شرایط موجود کرونا در کشور 
می کنند و هر روز انگشــت اتهام خود را ســمت یکی از مســئولان 
می گیرند. آن هم بدون داشتن تخصص، سواد و آگاهی. در بسیاری 

موارد به راحتی یک مطلب دروغ را با آب و تاب بسیار نشر می دهند و 
تلاش می کنند از قافله روشنفکرنمایی عقب نمانند. برخی هم برای 
تامین واکسن دست به سمت کسانی دراز کرده اند که با تحریم های 
حتی پیش از وقوع کرونا هم در خون هموطنانمان شــریک بودند.بنا 
برگزارش دیده بان ایران؛ پس از درگذشــت علی سلیمانی و فرشته 
طائرپــور دو هنرمند کشــورمان برخی از بازیگران در شــبکه های 
اجتماعی نســبت به عملکرد دولت درباره ســرعت در واکسیناسیون 

انتقاد کردند.

راغفر: گروهی برای براندازی کشور برنامه دارند
حســین راغفر می گوید امیدواری مهمتریــن عنصر خروج جامعه از 
بحران کنونی خواهد بود اما باید به یاد داشــت که کشور در شرایط 
بحرانــی و اضطراری قــرار دارد و دولت اگر فکــر می کند با ادامه 
خصوصی ســازی ها، این فســاد دامن گیر، می تواند اقتصاد کشور را 
مرتفع کند، ســخت در اشتباه اســت.با آغاز به کار دولت سیزدهم، 
جلســات بررسی وزرای پیشــنهادی از روز شــنبه 30 مردادماه در 
مجلس شــورای اسلامی آغاز می شود. هرکدام از این وزرا تاکنون با 
کمیسیون های مجلس و نهادهای مختلف برای ارایه برنامه های خود 
دیدار و جلســه داشته اند اما باید منتظر ماند و دید کدام یک از آن ها 
قرار اســت رای اعتماد بگیرند.در میان نام همه وزرا شاید وزرایی که 
بیشتر در اقتصاد کشور نقش دارند برای مردم اهمیت بالاتری داشته 
باشد چراکه این روزها شاید بزرگترین درد مردم مشکلات اقتصادی 
باشــد. همین موضوع بهانه ای شد تا با حسین راغفر استاد اقتصاد و 
عضو هیات علمی دانشــگاه الزهرا گفتگو کنیم و درباره اولویت های 
اقتصادی دولت ســیزدهم نیز از ایشان بپرسیم.حسین راغفر در این 
گفتگو از طــرح خود که مخالفان زیادی هم دارد، ســخن به میان 
می آورد کــه در آن به اطلاح نظام مالیاتــی و بانکی، پایین آوردن 
قیمت دلار تا 10 هزار تومان، مبارزه با فساد، بازبینی جدی در بودجه 
1۴00، تقویت شدید ارزش پول ملی، سهمیه بندی کالاهای اساسی 
در برخی از نقاط حســاس کشور و...تاکید شــده و معتقد است این 
طرح در صورتی می تواند به مرحله اجرا برسد که یک عزم سیاسی و 
حاکمیتی پشت آن باشد چراکه کشور در یک شرایط اضطراری است 
که هنوز مســئولان آن را درک نکرده اند و زمانی که مردم به میدان 
می آیند، متوجه می شــوند که اتفاقی رخ افتاده است.وی همچنین از 
ارایه برنامه به صورت جداگانه توسط هر یک از وزرا انتقاد می کند و 
می گوید دولت باید یک برنامه داشــته باشد که وزرا آن را اجرا کنند 

نه اینکه خود وزرا برنامه ارایه بدهند.
منبع: تابناک

درخواست یک نماینده از رئیسی: کارشکنی های وزارت بهداشت را علنی کنید/ راغفر: گروهی برای براندازی کشور برنامه 
دارند/ تبلیغات این روزهای تیسترهای اینستاگرامی: خرما و استیک با روکش طلا!


